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Internet Naslov S sanacijo potresno ogroženih stavb se mudi!

Zaporedna št.
1

Medij Svet24.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 5. 1. 2020

Stran v zbirki:
11

Avtor Renata Ucman

Teme Inženirska zbornica Slovenije

Povzetek
...poškodovana! O rešitvah za protipotresno sanacijo potresno nevarnih stavb pa malce drugače razmišlja Danijel 
Magajne, gradbeni inženir iz Solkana, ki je od  prejel nagrado za življenjsko delo. Rojen je Inženirske zbornice Slovenije
bil na Tolminskem, ob idrijski prelomnici, zato ga je potresna varnost stavb od nekdaj močno zanimala. Sodeloval... 

Internet Naslov Je ATVP v Minervu zamrznila premalo glasovalnih pravic?

Zaporedna št.
2

Medij Dnevnik.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 6. 1. 2020

Stran v zbirki:
15

Avtor Sebastjan Morozov

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...od prodaje in 147 tisočakov čistega dobička, prodana pa je bila za 113.000 evrov. Za drugi dve, Minervo control in 
Vibrolab, laboratorij za meritve v  in rudarstvu, je kupnina znašala devet tisočakov za vsako. Največji gradbeništvu
lastnik Proeksa, z 38 odstotki delnic, je postal predsednik uprave Minerva Vojko Reven,... 

Internet Naslov Pogovor s Stankom Tomšičem

Zaporedna št.
3

Medij Nadlani.si, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 6. 1. 2020

Stran v zbirki:
18

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...komunalnih odpadnih in padavinskih vod, ob tem pa tudi vzdrževanje občinskih cest in javnih površin, pokopališko 
dejavnost in drugo. Ukvarjajo se tudi z  – predvsem gradnjami komunalne in cestne in infrastrukture. gradbeništvom
Vodenje tega javnega podjetja je prvega marca leta 2012 prevzel Stanko Tomšič. Katere so... 

Internet Naslov Sprememba kolektivne pogodbe

Zaporedna št.
4

Medij Times.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 5. 1. 2020

Stran v zbirki:
19

Avtor Cveto Zaplotnik

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...organizacij v gradbeni panogi so v pogajanjih dosegli dogovor o spremembah in dopolnitvah kolektivne pogodbe 
gradbene dejavnosti, s katerimi zaposlenim v  povečujejo dodatke za potovanja na gradbišča ter povračila gradbeništvu
stroškov za malico, regres za letni dopust in jubilejne nagrade. Pogajanja o najnižjih osnovnih... 

Internet Naslov S sanacijo potresno ogroženih stavb se mudi!

Zaporedna št.
5

Medij Times.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 5. 1. 2020

Stran v zbirki:
26

Avtor Renata Ucman

Teme Inženirska zbornica Slovenije

Povzetek
...poškodovana!O rešitvah za protipotresno sanacijo potresno nevarnih stavb pa malce drugače razmišlja Danijel 
Magajne, gradbeni inženir iz Solkana, ki je od  prejel nagrado za življenjsko delo. Rojen je Inženirske zbornice Slovenije
bil na Tolminskem, ob idrijski prelomnici, zato ga je potresna varnost stavb od nekdaj močno zanimala. Sodeloval... 
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Internet Naslov S sanacijo potresno ogroženih stavb se mudi!

Zaporedna št.
6

Medij Pomurje.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 5. 1. 2020

Stran v zbirki:
31

Avtor Renata Ucman

Teme Inženirska zbornica Slovenije

Povzetek
...poškodovana! O rešitvah za protipotresno sanacijo potresno nevarnih stavb pa malce drugače razmišlja Danijel 
Magajne, gradbeni inženir iz Solkana, ki je od  prejel nagrado za življenjsko delo. Rojen je Inženirske zbornice Slovenije
bil na Tolminskem, ob idrijski prelomnici, zato ga je potresna varnost stavb od nekdaj močno zanimala. Sodeloval... 

Tisk Naslov 100 VPLIVNIH SLOVENCEV 2020

Zaporedna št.
7

Medij Reporter, Slovenija Stran: 16
Površina: 5.219 cm
2

Rubrika, Datum Zgodba tedna; 6. 1. 2020

Stran v zbirki:
45

Avtor Igor Kršinar, Aleš Žužek

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...članov Foruma 21. V času vlade Alenke Bratušek je vodil strateški svet za gospodarstvo. Po propadu Vegrada in SCT
je Kolektor prevzel tudi vodilno vlogo v , kjer ga najbolj zanima gradnja drugega tira železnice gradbeništvu
Divača-Koper in drugega avtocestnega predora v Karavankah. Pri slednjem je dosegel razveljavitev... 

Internet Naslov Sprememba kolektivne pogodbe

Zaporedna št.
8

Medij Gorenjskiglas.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 5. 1. 2020

Stran v zbirki:
46

Avtor Cveto Zaplotnik

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...organizacij v gradbeni panogi so v pogajanjih dosegli dogovor o spremembah in dopolnitvah kolektivne pogodbe 
gradbene dejavnosti, s katerimi zaposlenim v  povečujejo dodatke za potovanja na gradbišča ter povračila gradbeništvu
stroškov za malico, regres za letni dopust in jubilejne nagrade. Pogajanja o najnižjih osnovnih... 

Internet Naslov Sprememba kolektivne pogodbe

Zaporedna št.
9

Medij Gorenjskiglas.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 5. 1. 2020

Stran v zbirki:
47

Avtor Cveto Zaplotnik

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...organizacij v gradbeni panogi so v pogajanjih dosegli dogovor o spremembah in dopolnitvah kolektivne pogodbe 
gradbene dejavnosti, s katerimi zaposlenim v  povečujejo dodatke za potovanja na gradbišča ter povračila gradbeništvu
stroškov za malico, regres za letni dopust in jubilejne nagrade. Pogajanja o najnižjih osnovnih... 
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Renata Ucman / Revija Zarja Jana

S sanacijo potresno ogroženih stavb se mudi!

0 5. Jan 2020,
20:25

Deli na:

Nedolgo tega je Albanijo, najhuje je na območju Drača in Tirane, hudo prizadel
potres z magnitudo 6,4 – najhujši potres v zadnjih desetletjih, s številnimi
žrtvami, poškodovanimi in ogromno gmotno škodo.

Facebook

Twitter
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Posledice potresa v Albaniji

Potres z magnitudo 5,4 je močneje zatresel še območje v bližini Mostarja v Bosni in
Hercegovini. Marsikdo se zaradi nedavne potresne aktivnosti na Balkanskem polotoku sprašuje,
ali se s tem morda povečuje tudi potresna nevarnost v Sloveniji, ki prav tako leži na tektonsko
aktivnem območju in velja za srednje potresno ogroženo. Še posebej so pri nas potresno
ogrožena naslednja območja: Ljubljanska kotlina, Posočje, Idrijsko in Cerkljansko hribovje ter
Krško-Brežiška kotlina. Potresov sicer še ne znamo napovedati, s potresno varno gradnjo pa
lahko precej zmanjšamo ogroženost naših življenj in domov. Potresno verjetno nevarnih stavb,
ki so višje od štirih etaž in zgrajene pred letom 1981, je pri nas kar 1188, naša strokovnjaka,
prof. dr. Vojko Kilar s fakultete za arhitekturo in Danijel Magajne, gradbeni inženir z nagrado za
življenjsko delo, pa pravita, da rešitev obstaja celo za ljubljanske stolpnice, predvidene za
rušenje!

Zarja Jana
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Zgledi dobro izvedenih sanacij
Prof. dr. Vojko Kilar: »Taka je denimo Osnovna šola Vodmat v Ljubljani, kjer je bila poleg
prenove fasade izvedena statična sanacija stavbe. Tudi prenova Cukrarne, kjer se bo
ohranilo le nekaj zunanjih zidov, je lahko dober zgled dobre prakse.«

»Že leta 2009 smo izvedli oceno potresne ogroženosti večstanovanjskih stavb. Najbolj so
verjetno ogrožene opečne stavbe, visoke pet ali več etaž, zgrajene pred letom 1981, ki so glede
na zahteve sodobnih predpisov previsoke. Nato opečne stavbe, visoke štiri ali manj etaž,
zgrajene pred letom 1964, ki nimajo vertikalnih vezi, verjetno pa manjkajo tudi horizontalne
(venci). Prav tako druge kombinirane stavbe, zgrajene pred letom 1894 ter med letoma 1946 in
1963, s premajhnimi potresnimi silami, pri katerih v kombinaciji z opeko zelo verjetno manjkajo
horizontalne in vertikalne vezi. Obenem pa betonske stavbe, visoke štiri ali več etaž, zgrajene
pred letom 1894 ter med letoma 1946 in 1963, ki so bile projektirane na premajhne horizontalne
potresne sile, v nekaterih primerih pa so bili za gradnjo uporabljeni celo betonski zidaki brez
ustrezne armature,« našteva prof. dr. Vojko Kilar, redni profesor za področje arhitekturna
tehnologija na Fakulteti za arhitekturo Univerze v Ljubljani, ki se ukvarja s povezovanjem
potresnega inženirstva in projektiranja v arhitekturi ter preučevanjem novih računskih metod in
tehnologij za povečanje potresne varnosti stavb.

Največ jih je v Ljubljani

Potresno nevarnih stavb je v nekaterih slovenskih mestih več kot drugje. »Če se omejimo le na
verjetno potresno nevarne stavbe, ki so višje od štirih etaž in zgrajene pred letom 1981, je v
Sloveniji takih 1188. Največ v občinah Ljubljana (393), Kranj (51), Jesenice (17), Novo mesto
(17), Nova Gorica (15), Kamnik (12), Postojna (11) in Škofja Loka (6). Naštete so le občine s
pričakovanim pospeškom temeljnih tal, večjim od 0,15 g, zato med njimi ni Maribora (164),
Velenja (65), Celja (71), Trbovelj (41), Kopra (40) in Izole (22). Ocenjujemo, da so stavbe,
zgrajene po letu 1981, v splošnem precej bolj varne in praviloma ne potrebujejo dodatnih
protipotresnih ojačitev. To seveda še posebej velja za stavbe, zgrajene po letu 2000, ko je v
veljavo postopoma stopal sodobnejši predpis Eurokod 8 za gradnjo na potresnih območjih.«

Za vse zmanjka denarja

Lastniki stanovanj v starejših večstanovanjskih stavbah o protipotresni sanaciji pogosto sploh ne
razmišljajo. Nemalokrat že zato, ker je pri večjem številu lastnikov za velike investicije težko

Svet24.si 05.01.2020 
NedeljaDržava: Slovenija

20:26

https://novice.svet24.si/clanek/novice/slovenija/5... 3 / 8

Svet24.si 05.01.2020 
NedeljaDržava: Slovenija

Kazalo

20:26

https://novice.svet24.si/clanek/novice/slovenija/5...

6

https://novice.svet24.si/clanek/novice/slovenija/5e0a0710aea38/s-sanacijo-potresno-ogrozenih-stavb-se-mudi


O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

zbrati dovolj soglasij in denarja. »Ocene in analize potresne odpornosti posamezne stavbe niso
prav pogoste. Vendar pa jih je v zadnjih letih le nekaj več. Cena takšne študije je od nekaj tisoč
evrov naprej, odvisno od velikosti stavbe, kakovosti dokumentacije in tega, ali študija vključuje
še dodatne preiskave vzorcev materiala in tal ali ne.« Eden od razlogov za malo analiz je tudi,
da ljudje o protipotresni prenovi stavb in rešitvah zanjo premalo vedo. In tako večinoma le upajo,
da jih rušilni potres ne bo doletel. 

Rešitev pa je veliko! 

»Največ tehnik sanacije stavb temelji na ojačenju najbolj ogroženega dela, pogosto je to lahko
samo v nekaterih, na primer spodnjih etažah. Najbolj razširjena je uporaba različnih ometov z
armaturno mrežico iz jekla ali polimernih vlaken ali uporaba raznih lepilnih ojačilnih trakov.
Pogosto se priporoča obbetoniranje obstoječih ali dodajanje novih nosilnih sten, stopniščnih
jeder, dvigalnih jaškov, lahko pa se tudi dodajo diagonale ali druge oblike zavetrovanj. Pri izbiri
sanacije je pomembno, kakšne temelje ima stavba, saj ojačevanje sten ni smiselno, če temelji
ne morejo prevzeti večjih horizontalnih sil. Zelo veliko tehnik ojačitev predvideva povezavo sten
s horizontalnimi togimi medetažnimi ploščami, kar pomeni, da je treba starejše stropove
zamenjati z AB-ploščami. V praksi se hitro izkaže, da te rešitve niso poceni, pa tudi da je njihova
vgradnja lahko zelo neprijetna in moteča za stanovalce. Pri višjih starejših stolpnicah z več kot
petimi etažami bodo potresne sile še toliko večje in bo verjetno treba izbrati kombinacijo več
zgoraj naštetih rešitev.«

Potresna ojačitev pred energetsko sanacijo!

V zadnjih letih se množično spodbuja predvsem draga energetska sanacija večstanovanjskih
stavb, medtem ko o potresni varnosti stavbe ne vedo nič. »Ravno trenutek pred načrtovano
prenovo fasade je najprimernejši, da se ta zadeva enkrat za vselej uredi, in ga je škoda
zamuditi. A v praksi je pogosto tako, da se zavedanje potresne ogroženosti stanovalcev po
vsakem kriznem dogodku najprej hitro poveča, nato pa spet precej zmanjša. Vsekakor za
začetek priporočam vsaj sklenitev zavarovanja pri ustrezni zavarovalni agenciji.«

Bo protipotresna sanacija postala obvezna? 

»To bi bilo s stališča potresne varnosti zelo zaželeno. Vendar bi to lahko pomenilo, da mnoge
naše stavbe kar naenkrat ne bi bile več primerne za bivanje. Tu je treba biti pazljiv, kdo določa,
ali je neka stavba neustrezno potresno grajena ali ne. To bi namreč pri nas lahko hitro postalo
politično in ne strokovno vprašanje za potresnega inženirja. Po svetu si tega v večjem merilu
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niso privoščile niti države, ki so precej bogatejše od naše.« Bi bil pa sam pazljiv pri nakupu
stanovanja v taki stavbi: »Sam ne bi nikdar kupil takega stanovanja, dokler vprašanje potresne
odpornosti ne bi bilo ustrezno rešeno. Seveda je razmišljanje drugačno, če stanovanja sploh
nimaš. Morda bi se bilo v prihodnosti treba sprijazniti s tem, da bo treba določene visoke
potresno ogrožene stavbe odstraniti in nadomestiti z novimi, še posebej če stojijo na eminentnih
mestnih lokacijah. Ene od možnosti za povečanje potresne varnosti je tudi uporaba potresne
izolacije. Vendar pa je ta tehnologija primernejša za novejše nižje stavbe kot pa za obstoječe
stolpnice,« pravi prof. dr. Vojko Kilar.

Edina hiša, ki ni bila poškodovana!

O rešitvah za protipotresno sanacijo potresno nevarnih stavb pa malce drugače razmišlja
Danijel Magajne, gradbeni inženir iz Solkana, ki je od Inženirske zbornice Slovenije prejel
nagrado za življenjsko delo. Rojen je bil na Tolminskem, ob idrijski prelomnici, zato ga je
potresna varnost stavb od nekdaj močno zanimala. Sodeloval je pri več popotresnih obnovah
stavb. »Po potresu leta 1976 sem sodeloval pri obnovi stanovanjskih hiš tako v Sloveniji kot v
Beneški Sloveniji. Tako sem bil leta 1998, ko je streslo v Krnskem pogorju, takoj v podobni akciji
za hitro pomoč prizadetim prebivalcem Zgornjega Posočja. Ko je to območje na podoben način
streslo šest let pozneje, mi je pri ogledu ene hiše v Magozdu pri Drežnici, severovzhodno od
Kobarida, naproti pritekla njena lastnica in vsa srečna pripovedovala, da samo njena hiša nima
novih razpok, medtem ko so zidovi vseh drugih, drugače obnovljenih hiš v tej vasici ponovno
razpokali. Njeno hišo smo namreč protipotresno ojačali najprej s položitvijo in napenjanjem
jeklene vrvi v izsekani utor na fasadi hiše, tako da je ta objela celotno stavbo, in sicer v višini
vsakega stropa ter tik pod streho. Na fasadi smo naredili armiran omet. Armaturna mreža je bila
dobro sidrana v zid.«

Že pred potresom z epicentrom v Huminu v Beneški Sloveniji, ki je pri nas najhuje prizadel
Breginj, je bratu protipotresno obnovil tudi staro hišo v Tolminu: »Novih, sodobnih plošč iz
armiranega betona (AB) nisem naslanjal samo na stare kamnite zidove, temveč sem v vseh
štirih vogalih, na sredinah obstoječih zunanjih kamnitih sten in v centru objekta, kjer naj bi se
sekali obe novi predelni steni, v njenih linijah postopoma izvedel devet AB-stebrov s kraki
debeline predelne stene in različnih tlorisnih prerezov. Ti so imeli v vogalih obliko črke L, pri
zunanjih zidovih obliko črke I, v sredini hiše pa obliko križa. Najprej seveda v kleti, nad novimi
dovolj globokimi točkovnimi temelji, in po izvedbi prve plošče še etažo višje v pritličju.«
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Kako bi bilo torej po njegovem mogoče protipotresno sanirati večstanovanjske stavbe, ki niso
ustrezno potresno grajene, zlasti stolpnice, ki so zaradi tega že predvidene za
rušenje? »Pričakovana potresna intenzivnost je v Ljubljani in njeni okolici največja v Sloveniji.
Zato bi bilo nujno treba stolpnice, ki imajo z analizami že dokazano premajhno potresno varnost,
ojačati takoj! Niti slučajno ni treba teh objektov rušiti, saj jih je mogoče veliko ceneje, preprosteje
utrditi oziroma protipotresno ojačati. Ta dva pojma utrditi ali protipotresno ojačati poudarjeno
ločujem zato, ker sta žilavost in podajnost – z možnostjo večjih, predvsem horizontalnih pomikov
– pomembnejši od trdnosti, ki se včasih narobe razume kot togost. Sunke močnega vetra
mnogo šibkejša, elegantna breza včasih prenese veliko bolje od veliko močnejšega hrasta! In
prav za konstrukcije starih stolpnic iz opeke in lesa moramo priznati, da so veliko 'mehkejše' od
stolpnic iz litega betona. Vendar to niti zdaleč ni zadosti, saj se lahko pri nekaterih potresnih
sunkih hitro posuje njen najslabši del in se potem naenkrat v celoti poruši ter pokoplje pod seboj
vse, kar je v njej. Zato moramo tako stolpnico dovolj elastično in hkrati dovolj trdno horizontalno
in vertikalno podpreti. Trdno sem prepričan, da je to možno narediti sorazmerno hitro, obenem
pa med protipotresno sanacijo, ob primerni zaščiti, stanovalci lahko stanujejo v stavbi. Četudi so
stolpnice toplotno že zaščitene, ni to prav nič narobe! Primerno novo, dodatno ojačitveno
konstrukcijo bi skoraj v celoti lahko izvedli od zunaj. Stiki med to novo konstrukcijo in dosedanjo
bi bili že kar nov sloj toplotne zaščite. Najpomembneje je, da bi bile te stolpnice s skoraj
kvadratnimi tlorisi ojačane s štirimi stebri ob vogalih, ki bi imeli ustrezne nove točkovne temelje.
Nujne so še horizontalne ojačitve v nivoju vseh stropov, temeljev in pri strehi!«

Seizmologinja o potresih v Albaniji, Bosni in Hercegovini ter Grčiji

Anita Jerše Sharma, dežurna seizmologinja na Uradu za seizmologijo Agencije RS za
okolje: »Potresi v Albaniji, Bosni in tudi potres v Grčiji, ki se je zgodil dan pozneje, so posledica
aktivnega približevanja Afriške tektonske plošče k Evrazijski s hitrostjo približno en centimeter
na leto. Neposredne povezave med temi potresi ni, je pa razlog enak: premikanje tektonskih
plošč. Več bo znanega v naslednjih mesecih, ko bodo narejene natančnejše raziskave.« Ali se
je zaradi nedavnih potresov na Balkanu morda povečala verjetnost za močnejši potres tudi pri
nas? »Slovenija leži na stičišču obeh plošč, Afriške in Evrazijske, in je zato srednje potresno
ogrožena. Vendar nedavni potresi na Balkanu nimajo neposredne povezave s potresi v
Sloveniji, zato ne moremo reči, da bo zaradi njih povečana potresna aktivnost pri nas. V
Sloveniji je veliko prelomov, ki so posledica približevanja Evrazijske plošče k Afriški. A nedavni
potresi so bili tako daleč od Slovenije, da ne moremo reči, da bi lahko imeli vpliv na potres pri
nas.« Potresov se, kot je znano, še vedno ne da napovedati. »Napoved potresa pomeni vnaprej
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povedati točno lokacijo, čas nastanka in moč potresa. Kljub številnim znanstvenim raziskavam v
preteklih desetletjih se potresov za zdaj ne da napovedati. Znamo pa oceniti, kako močni potresi
se lahko zgodijo na nekem območju v izbranem časovnem obdobju – to je verjetnostno
ocenjevanje potresne nevarnosti. Ocene potresne nevarnosti so dostopne na naši spletni strani.
Na voljo je karta intenzitet, ki je namenjena za uporabo v sistemu zaščite in reševanja. Prav tako
karta projektnega pospeška tal, ki je namenjena uporabi pri potresno odporni gradnji. Iz kart
lahko razberemo, da je v Sloveniji največja potresna nevarnost na območju Zgornjega Posočja,
Ljubljane z okolico in v okolici Brežic. Zaradi velike gostote prebivalstva je najbolj ogrožena
Ljubljana. Ker potresa ni mogoče napovedati, sta dosledno spoštovanje predpisov o potresno
odporni gradnji in pripravljenost na potres edina načina, da posledice potresa omilimo.«

Več zanimivih vsebin si preberite v novi izdaji revije Zarja Jana.
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naslovnica 52

Zarja Jana
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Je ATVP v Minervu zamrznila
premalo glasovalnih pravic? 
Potem ko je, zaradi usklajenega delovanja, agencija za trg vrednostnih
papirjev povezanim osebam zamrznila več kot dve tretjini delnic Minerva, je
nedavno skupščino te minerske družbe odločil paket 10,5 odstotka delnic, ki je
v zadnjega pol leta že nekajkrat zamenjal lastnika.

MINERVO

Sebastjan Morozov
6. januar 2020

 6. januar 2020 0:00
Predviden čas branja: 4 min

26 min Likvidacija miru

27 min Novoletne
zaobljube

27 min Bo kdo Trumpu
povedal, kar mu
gre?

28 min Hrvaška ima
predsednika, HDZ
probleme

29 min Morilca
identificirali sto
let po pobegu iz
zapora

Vse objave

NAJNOVEJŠE

Zaradi usklajenega delovanja je ATVP članom organov upravljanja in
nadzora v Minervu zamrznila več kot dve tretjini glasovalnih pravic.
(Foto: Matej Povše)

Ker delujejo usklajeno in ker po presegu
prevzemnega praga niso objavili prevzemne
ponudbe, je agencija za trg vrednostnih papirjev
(ATVP) konec decembra družbi pooblaščenki Pomin
in več fizičnim ter pravnim osebam v minerski družbi
Minervo odvzela glasovalne pravice. Ti so bili pred
božičnimi prazniki zato primorani objaviti prevzemno
namero za odkup vseh delnic Minerva, ki ji mora v
tem mesecu slediti prevzemna ponudba. Toda po
mnenju predsednika društva Mali delničarji Slovenije
Rajka Stankovića se tudi po radikalni odločitvi ATVP
v Minervu še naprej krši prevzemna zakonodaja.
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Proti koncu leta 2018 je Minervo, ki se ukvarja z
miniranjem, vrtanjem in izkoriščanjem rudnin, prodal
tri hčerinske družbe. Ključna med njimi je bila
Proeks, ki je leta 2018 ustvarila 2,25 milijona evrov
prihodkov od prodaje in 147 tisočakov čistega
dobička, prodana pa je bila za 113.000 evrov. Za
drugi dve, Minervo control in Vibrolab, laboratorij za
meritve v gradbeništvu in rudarstvu, je kupnina
znašala devet tisočakov za vsako. Največji lastnik
Proeksa, z 38 odstotki delnic, je postal predsednik
uprave Minerva Vojko Reven, preostalo lastništvo
pa si je razdelilo še sedem fizičnih oseb, ki imajo v
Minervu oziroma prodanih hčerinskih družbah
vodstvene oziroma nadzorniške funkcije. Na enak
način so si razdelili lastništvo Vibrolaba in Minerve
control. Poleg lastništva v omenjenih družbah so
člani organov vodenja in nadzora skupine Minervo
pridobili tudi nekaj odstotkov delnic Minerva. Z
nakupom teh delnic je osmerica, upoštevaje, da je
bila pred tem že lastnica delnic Minerva, po
Stankovićevi oceni presegla prvi prevzemni prag v
višini 33 odstotkov vseh delnic.

Odločila je desetina delnic
Prav tako osmerica obvladuje dobro tretjino delnic v
družbi pooblaščenki Pomin, ta pa je s 44,83 odstotka
največja posamična lastnica Minerva. Zato je k
delnicam Minerva, ki jih imajo v lasti, treba prišteti še
delnice, ki jih ima v Minervu v lasti Pomin, je dejal
Stanković. Ker tako obvladujejo približno 80
odstotkov delnic Minerva, bodo morali objaviti
prevzemno ponudbo za nakup vseh delnic, ki jih
nimajo v lasti, je dodal.

Ob tem je spomnil, da sta po lanskoletni julijski
skupščini Vojko Reven in predsednik Minervovega
nadzornega sveta Matevž Turk prodala vsak po
okoli 5,2 odstotka delnic Miranu Lavrenčiču iz Izole.
Ta je dobrih deset odstotkov delnic novembra lani
preprodal Mirko Turku. Le nekaj dni, preden je
ATVP osmerici 20. decembra odvzela glasovalne
pravice, pa je Mirko Turk delnice Minerva prodal Mitji
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Peternelu. »Ta prodaja delnic se je zgodila, ker je
obstajala bojazen, da bo tudi Mirko Turk v Minervu
ostal brez glasovalnih pravic,« je prepričan
Stanković. Poudaril je, da je isti dan, ko je pridobil
10,5 odstotka delnic, Peternel pooblastil Revna za
glasovanje na skupščini, ki je bila 24. decembra.

Ravno paket 10,5 odstotka delnic je bil ključen, da
malim delničarjem, ki so združili moči in skupaj
obvladujejo 10,2 odstotka delnic, na nedavni
skupščini ni uspelo s predčasnim odpoklicem članov
nadzornega sveta, nezaupnico predsedniku uprave
Revnu in zahtevo za posebno revizijo. Glasovanje z
10,5 odstotka delnic so Revnu, ki je na skupščini
zastopal še enega od delničarjev, ki ima v lasti 1,4
odstotka delnic Minerva, povezani mali delničarji
poskušali preprečiti, a pri tem niso bili uspešni. Zato
so napovedali spodbijanje sprejetih skupščinskih
sklepov.

Koliko sredstev bo potrebnih
Odgovorov na novinarska vprašanja od Revna nismo
prejeli. Med drugim smo ga vprašali, koliko bo v
prevzemni ponudbi znašala prevzemna cena za
delnico. Po Stankovićevem prepričanju bo morala biti
vsaj v višini 9,91 evra za delnico: »Gre za najvišjo
dostopno ceno, po kateri se je v zadnjem letu
trgovalo z delnicami Minerva.«

Če vzamemo delnice, ki jim je ATVP odvzela
glasovalne pravice v skupnem deležu 67,42
odstotka, 7,57 odstotka lastnih delnic in omenjeni
paket 10,5 odstotka delnic, ki je v zadnjih nekaj
mesecih v nizu transakcij nekajkrat zamenjal
lastnika, povezane osebe obvladujejo dobrih 85
odstotkov delnic Minerva, je dejal Stanković.
Upoštevaje prevzemno ceno v višini 9,91 evra za
delnico, kolikor bi morala po Stankovićevem
prepričanju znašati, bi to pomenilo, da bi morali za
nakup vseh delnic Minerva, ki jih še nimajo v lasti,
odšteti približno 713.000 evrov. Če upoštevamo še
malega delničarja, ki ima v lasti 1,4 odstotka delnic in
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ki je Revna pooblastil za glasovanje na nedavni
skupščini, bo povezane osebe neizogibni prevzem
Minerva stal približno 70 tisočakov manj.
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Pogovor s Stankom Tomšičem
  Novice  Pogovor s Stankom Tomšičem

Komunalo Trebnje dobri dve leto vodi Stanko Tomšič. Z njim smo se pogovarjali v majski številki časopisa
Na dlani.

 

TREBNJE – Komunala Trebnje zagotavlja storitve v občinah Trebnje, Mirna, Šentrupert in Mokronog-Trebelno, in

sicer oskrbo s pitno vodo, ravnanje s komunalnimi odpadki ter odvajanje in čiščenje komunalnih odpadnih in

padavinskih vod, ob tem pa tudi vzdrževanje občinskih cest in javnih površin, pokopališko dejavnost in drugo.

Ukvarjajo se tudi z gradbeništvom – predvsem gradnjami komunalne in cestne in infrastrukture. Vodenje tega

javnega podjetja je prvega marca leta 2012 prevzel Stanko Tomšič.

 

Katere so bile največje spremembe pri poslovanju in izpeljani projekti v času vašega vodenja komunale?

Med najpomembnejše dosežke javnega podjetja Komunala Trebnje v zadnjih dveh letih štejem pridobitev

okoljevarstvenega dovoljenja za odlagališče nenevarnih odpadkov Globoko ter ureditev statusa zbirnega centra in

odlagališča nenevarnih odpadkov Globoko vključno s sklenitvijo dogovora z okoliškimi prebivalci.

Pomemben za poslovanje je tudi povečan obseg dela na področju gradbeništva in vzdrževanja cest. Podjetje je v

letu 2013 prevzelo vzdrževanje javnih poti Krajevne skupnosti Trebnje, s 1. 4. 2013 v izvajanje občinske

gospodarske javne službe (GJS) rednega vzdrževanja občinskih cest na območju občine Mokronog-Trebelno, s 1.

6. 2013 GJS rednega vzdrževanja občinskih cest na območju Občine Trebnje ter s 15. 7. 2013 redno vzdrževanje

lokalnih cest in javnih poti na območju Občine Mirna.

 Četrtek, 22. 05. 2014 19:49  Novice, Pomembne Novice  163
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Med pomembne dosežke štejem tudi dejstvi, da ima podjetje vzpostavljene korektne odnose z vsemi občinami

lastnicami javnega podjetja in da smo zaključili z vsemi sodnimi postopki v zvezi z bivšimi zaposlenimi delavci.

 

Kakšna je kakovost pitne vode na vašem območju?

Na kakovost pitne vode pri uporabniku vplivajo tako viri pitne vode kot tudi infrastruktura za pripravo in distribucijo

pitne vode ter samo vzdrževanje infrastrukture.

Ocenjujem, da je kakovost pitne vode na javnih sistemih oskrbe s pitno vodo, ki jih upravlja javno podjetje

Komunala Trebnje, zelo dobra. To ne nazadnje potrjujejo tudi analize pitne vode.

 

Kako se med občankami in občani obnese ločeno zbiranje odpadkov ter kje se pojavljajo največje težave?

Ločeno zbiranje odpadkov zagotovo predstavlja korak naprej v konceptu ravnanja s komunalnimi odpadki, kot ga

uvajamo v naši državi. Vsi skupaj se moramo truditi, da bi bil učinek ločenega zbiranja čim večji. Naše uporabnike

zato pogosto na različne načine obveščamo in opozarjamo o pomenu ločevanja odpadkov. Te aktivnosti bomo

nadaljevali in stopnjevali tudi v prihodnje.

Rezultati ločenega zbiranja so slabši pri zbiranju odpadkov v skupnih zbiralnikih. V nadzor teh so posebej

usmerjeni tudi nekateri posebni pregledi vsebine skupnih zbiralnikov, ki jih izvajamo skupaj z medobčinsko

inšpekcijsko službo.

 

Bralke in bralce zagotovo najbolj zanimajo cene komunalnih storitev. Kako je z njihovim oblikovanjem in
ali se v prihodnje obetajo kakšne podražitve?

Skupaj z občinami nam je uspelo, da smo po večletni zamrznitvi cen v letu 2013 v skladu z veljavno uredbo

oblikovali cene na področju oskrbe s pitno vodo ter odvajanjem in čiščenjem komunalnih odpadih in padavinskih

vod. V letošnjem letu je Komunala pripravila elaborate o oblikovanju cen tudi za storitve ravnanja s komunalnimi

odpadki. Glede na to, da je koncept oblikovanja cen drugačen od obstoječega, se bo nekaterim skupinam

uporabnikov cena povišala, nekaterim pa se bo znižala.

 

Katere bodo sicer prednostne naloge, ki vas v prihodnje čakajo pri vodenju komunale?

Kot direktor javnega podjetja sem v prvi vrsti dolžan poskrbeti za stabilno poslovanje družbe. Do tega cilja nam

manjka še nekaj dejavnikov. Eden pomembnejših je določitev dokončnega koncepta mehansko biološke obdelave

komunalnih odpadkov ter drugih aktivnosti, ki jih bomo izvajali v okviru zbirnega centra in odlagališča Globoko.
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Med prednostne cilje oziroma naloge zagotovo sodi prizadevanje mene in vseh mojih sodelavcev za nenehno

izboljševanje kakovosti storitev, hkrati s tem pa povečevanje zadovoljstva in zaupanja. Skrbeti moramo tudi za

vzdrževanje korektnega, partnerskega odnosa z vsemi občinami lastnicami javnega podjetja.

Skratka, želimo dokazovati, da smo zaupanja vredno podjetje tako v očeh naših uporabnikov kot tudi v očeh naših

lastnic.
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Sprememba kolektivne pogodbe

Gradbenikom so povečali povračila za malico, regres in jubilejne nagrade.

Kranj – Predstavniki delodajalskih in sindikalnih organizacij v gradbeni panogi so v pogajanjih dosegli dogovor o
spremembah in dopolnitvah kolektivne pogodbe gradbene dejavnosti, s katerimi zaposlenim v gradbeništvu
povečujejo dodatke za potovanja na gradbišča ter povračila stroškov za malico, regres za letni dopust in jubilejne
nagrade. Pogajanja o najnižjih osnovnih plačah po tarifnih razredih bodo nadaljevali marca, ko bodo znani učinki
dviga minimalnih plač in izločitve dodatkov iz minimalne plače, okvirni rezultati letošnjega poslovanja in morebitni
splošni dogovor o plačnem modelu za gospodarske družbe v Sloveniji.

Kot je ob podpisu aneksa h kolektivni pogodbi dejal Jože Renar, direktor GZS – Zbornice gradbeništva in industrije
gradbenih materialov, članstvo podjetij v gradbeniških delodajalskih organizacijah ne dosega niti polovice vseh
zaposlenih, zato uporaba kolektivne pogodbe za delodajalce, ki niso člani delodajalskih organizacij, ni obvezna.
Medtem ko so zavezanci za uporabo kolektivne pogodbe dolžni svojim zaposlenim izplačevati najnižje osnovne
plače po tarifnih razredih glede na izobrazbo, ki so pretežno višje od minimalne plače, so delodajalci, ki niso člani
delodajalskih organizacij, zavezani spoštovati določila zakona o delovnih razmerjih, kar pomeni, da poslujejo
zakonito že, če vsem svojim zaposlenim izplačujejo le minimalne plače. Ker je na trgu javnih naročil gradenj v
Sloveniji ključni kriterij za izbor izvajalca najnižja cena, to izrazito favorizira ponudnike, ki niso zavezani k
spoštovanju kolektivne pogodbe.

»Plače v gradbeništvu so med najnižjimi v gospodarskih dejavnostih, interes mladih za vstop v gradbene poklice je
zato izjemno nizek,« je še dejal Renar.

Besedilo: Cveto Zaplotnik 
Kategorija: Gospodarstvo / nedelja, 5. januar 2020 / 13:38  
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Renata Ucman / Revija Zarja Jana

S sanacijo potresno ogroženih stavb se mudi!

0 5. Jan 2020,
20:25

Deli na:

Nedolgo tega je Albanijo, najhuje je na območju Drača in Tirane, hudo prizadel
potres z magnitudo 6,4 – najhujši potres v zadnjih desetletjih, s številnimi
žrtvami, poškodovanimi in ogromno gmotno škodo.

Facebook

Twitter
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Posledice potresa v Albaniji

Potres z magnitudo 5,4 je močneje zatresel še območje v bližini Mostarja v Bosni in
Hercegovini. Marsikdo se zaradi nedavne potresne aktivnosti na Balkanskem polotoku sprašuje,
ali se s tem morda povečuje tudi potresna nevarnost v Sloveniji, ki prav tako leži na tektonsko
aktivnem območju in velja za srednje potresno ogroženo. Še posebej so pri nas potresno
ogrožena naslednja območja: Ljubljanska kotlina, Posočje, Idrijsko in Cerkljansko hribovje ter
Krško-Brežiška kotlina. Potresov sicer še ne znamo napovedati, s potresno varno gradnjo pa
lahko precej zmanjšamo ogroženost naših življenj in domov. Potresno verjetno nevarnih stavb,
ki so višje od štirih etaž in zgrajene pred letom 1981, je pri nas kar 1188, naša strokovnjaka,
prof. dr. Vojko Kilar s fakultete za arhitekturo in Danijel Magajne, gradbeni inženir z nagrado za
življenjsko delo, pa pravita, da rešitev obstaja celo za ljubljanske stolpnice, predvidene za
rušenje!

Zarja Jana
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Zgledi dobro izvedenih sanacij
Prof. dr. Vojko Kilar: »Taka je denimo Osnovna šola Vodmat v Ljubljani, kjer je bila poleg
prenove fasade izvedena statična sanacija stavbe. Tudi prenova Cukrarne, kjer se bo
ohranilo le nekaj zunanjih zidov, je lahko dober zgled dobre prakse.«

»Že leta 2009 smo izvedli oceno potresne ogroženosti večstanovanjskih stavb. Najbolj so
verjetno ogrožene opečne stavbe, visoke pet ali več etaž, zgrajene pred letom 1981, ki so glede
na zahteve sodobnih predpisov previsoke. Nato opečne stavbe, visoke štiri ali manj etaž,
zgrajene pred letom 1964, ki nimajo vertikalnih vezi, verjetno pa manjkajo tudi horizontalne
(venci). Prav tako druge kombinirane stavbe, zgrajene pred letom 1894 ter med letoma 1946 in
1963, s premajhnimi potresnimi silami, pri katerih v kombinaciji z opeko zelo verjetno manjkajo
horizontalne in vertikalne vezi. Obenem pa betonske stavbe, visoke štiri ali več etaž, zgrajene
pred letom 1894 ter med letoma 1946 in 1963, ki so bile projektirane na premajhne horizontalne
potresne sile, v nekaterih primerih pa so bili za gradnjo uporabljeni celo betonski zidaki brez
ustrezne armature,« našteva prof. dr. Vojko Kilar, redni profesor za področje arhitekturna
tehnologija na Fakulteti za arhitekturo Univerze v Ljubljani, ki se ukvarja s povezovanjem
potresnega inženirstva in projektiranja v arhitekturi ter preučevanjem novih računskih metod in
tehnologij za povečanje potresne varnosti stavb.

Največ jih je v Ljubljani

Potresno nevarnih stavb je v nekaterih slovenskih mestih več kot drugje. »Če se omejimo le na
verjetno potresno nevarne stavbe, ki so višje od štirih etaž in zgrajene pred letom 1981, je v
Sloveniji takih 1188. Največ v občinah Ljubljana (393), Kranj (51), Jesenice (17), Novo mesto
(17), Nova Gorica (15), Kamnik (12), Postojna (11) in Škofja Loka (6). Naštete so le občine s
pričakovanim pospeškom temeljnih tal, večjim od 0,15 g, zato med njimi ni Maribora (164),
Velenja (65), Celja (71), Trbovelj (41), Kopra (40) in Izole (22). Ocenjujemo, da so stavbe,
zgrajene po letu 1981, v splošnem precej bolj varne in praviloma ne potrebujejo dodatnih
protipotresnih ojačitev. To seveda še posebej velja za stavbe, zgrajene po letu 2000, ko je v
veljavo postopoma stopal sodobnejši predpis Eurokod 8 za gradnjo na potresnih območjih.«

Za vse zmanjka denarja

Lastniki stanovanj v starejših večstanovanjskih stavbah o protipotresni sanaciji pogosto sploh ne
razmišljajo. Nemalokrat že zato, ker je pri večjem številu lastnikov za velike investicije težko
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zbrati dovolj soglasij in denarja. »Ocene in analize potresne odpornosti posamezne stavbe niso
prav pogoste. Vendar pa jih je v zadnjih letih le nekaj več. Cena takšne študije je od nekaj tisoč
evrov naprej, odvisno od velikosti stavbe, kakovosti dokumentacije in tega, ali študija vključuje
še dodatne preiskave vzorcev materiala in tal ali ne.« Eden od razlogov za malo analiz je tudi,
da ljudje o protipotresni prenovi stavb in rešitvah zanjo premalo vedo. In tako večinoma le upajo,
da jih rušilni potres ne bo doletel. 

Rešitev pa je veliko! 

»Največ tehnik sanacije stavb temelji na ojačenju najbolj ogroženega dela, pogosto je to lahko
samo v nekaterih, na primer spodnjih etažah. Najbolj razširjena je uporaba različnih ometov z
armaturno mrežico iz jekla ali polimernih vlaken ali uporaba raznih lepilnih ojačilnih trakov.
Pogosto se priporoča obbetoniranje obstoječih ali dodajanje novih nosilnih sten, stopniščnih
jeder, dvigalnih jaškov, lahko pa se tudi dodajo diagonale ali druge oblike zavetrovanj. Pri izbiri
sanacije je pomembno, kakšne temelje ima stavba, saj ojačevanje sten ni smiselno, če temelji
ne morejo prevzeti večjih horizontalnih sil. Zelo veliko tehnik ojačitev predvideva povezavo sten
s horizontalnimi togimi medetažnimi ploščami, kar pomeni, da je treba starejše stropove
zamenjati z AB-ploščami. V praksi se hitro izkaže, da te rešitve niso poceni, pa tudi da je njihova
vgradnja lahko zelo neprijetna in moteča za stanovalce. Pri višjih starejših stolpnicah z več kot
petimi etažami bodo potresne sile še toliko večje in bo verjetno treba izbrati kombinacijo več
zgoraj naštetih rešitev.«

Potresna ojačitev pred energetsko sanacijo!

V zadnjih letih se množično spodbuja predvsem draga energetska sanacija večstanovanjskih
stavb, medtem ko o potresni varnosti stavbe ne vedo nič. »Ravno trenutek pred načrtovano
prenovo fasade je najprimernejši, da se ta zadeva enkrat za vselej uredi, in ga je škoda
zamuditi. A v praksi je pogosto tako, da se zavedanje potresne ogroženosti stanovalcev po
vsakem kriznem dogodku najprej hitro poveča, nato pa spet precej zmanjša. Vsekakor za
začetek priporočam vsaj sklenitev zavarovanja pri ustrezni zavarovalni agenciji.«

Bo protipotresna sanacija postala obvezna? 

»To bi bilo s stališča potresne varnosti zelo zaželeno. Vendar bi to lahko pomenilo, da mnoge
naše stavbe kar naenkrat ne bi bile več primerne za bivanje. Tu je treba biti pazljiv, kdo določa,
ali je neka stavba neustrezno potresno grajena ali ne. To bi namreč pri nas lahko hitro postalo
politično in ne strokovno vprašanje za potresnega inženirja. Po svetu si tega v večjem merilu
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niso privoščile niti države, ki so precej bogatejše od naše.« Bi bil pa sam pazljiv pri nakupu
stanovanja v taki stavbi: »Sam ne bi nikdar kupil takega stanovanja, dokler vprašanje potresne
odpornosti ne bi bilo ustrezno rešeno. Seveda je razmišljanje drugačno, če stanovanja sploh
nimaš. Morda bi se bilo v prihodnosti treba sprijazniti s tem, da bo treba določene visoke
potresno ogrožene stavbe odstraniti in nadomestiti z novimi, še posebej če stojijo na eminentnih
mestnih lokacijah. Ene od možnosti za povečanje potresne varnosti je tudi uporaba potresne
izolacije. Vendar pa je ta tehnologija primernejša za novejše nižje stavbe kot pa za obstoječe
stolpnice,« pravi prof. dr. Vojko Kilar.

Edina hiša, ki ni bila poškodovana!

O rešitvah za protipotresno sanacijo potresno nevarnih stavb pa malce drugače razmišlja
Danijel Magajne, gradbeni inženir iz Solkana, ki je od Inženirske zbornice Slovenije prejel
nagrado za življenjsko delo. Rojen je bil na Tolminskem, ob idrijski prelomnici, zato ga je
potresna varnost stavb od nekdaj močno zanimala. Sodeloval je pri več popotresnih obnovah
stavb. »Po potresu leta 1976 sem sodeloval pri obnovi stanovanjskih hiš tako v Sloveniji kot v
Beneški Sloveniji. Tako sem bil leta 1998, ko je streslo v Krnskem pogorju, takoj v podobni akciji
za hitro pomoč prizadetim prebivalcem Zgornjega Posočja. Ko je to območje na podoben način
streslo šest let pozneje, mi je pri ogledu ene hiše v Magozdu pri Drežnici, severovzhodno od
Kobarida, naproti pritekla njena lastnica in vsa srečna pripovedovala, da samo njena hiša nima
novih razpok, medtem ko so zidovi vseh drugih, drugače obnovljenih hiš v tej vasici ponovno
razpokali. Njeno hišo smo namreč protipotresno ojačali najprej s položitvijo in napenjanjem
jeklene vrvi v izsekani utor na fasadi hiše, tako da je ta objela celotno stavbo, in sicer v višini
vsakega stropa ter tik pod streho. Na fasadi smo naredili armiran omet. Armaturna mreža je bila
dobro sidrana v zid.«

Že pred potresom z epicentrom v Huminu v Beneški Sloveniji, ki je pri nas najhuje prizadel
Breginj, je bratu protipotresno obnovil tudi staro hišo v Tolminu: »Novih, sodobnih plošč iz
armiranega betona (AB) nisem naslanjal samo na stare kamnite zidove, temveč sem v vseh
štirih vogalih, na sredinah obstoječih zunanjih kamnitih sten in v centru objekta, kjer naj bi se
sekali obe novi predelni steni, v njenih linijah postopoma izvedel devet AB-stebrov s kraki
debeline predelne stene in različnih tlorisnih prerezov. Ti so imeli v vogalih obliko črke L, pri
zunanjih zidovih obliko črke I, v sredini hiše pa obliko križa. Najprej seveda v kleti, nad novimi
dovolj globokimi točkovnimi temelji, in po izvedbi prve plošče še etažo višje v pritličju.«
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Kako bi bilo torej po njegovem mogoče protipotresno sanirati večstanovanjske stavbe, ki niso
ustrezno potresno grajene, zlasti stolpnice, ki so zaradi tega že predvidene za
rušenje? »Pričakovana potresna intenzivnost je v Ljubljani in njeni okolici največja v Sloveniji.
Zato bi bilo nujno treba stolpnice, ki imajo z analizami že dokazano premajhno potresno varnost,
ojačati takoj! Niti slučajno ni treba teh objektov rušiti, saj jih je mogoče veliko ceneje, preprosteje
utrditi oziroma protipotresno ojačati. Ta dva pojma utrditi ali protipotresno ojačati poudarjeno
ločujem zato, ker sta žilavost in podajnost – z možnostjo večjih, predvsem horizontalnih pomikov
– pomembnejši od trdnosti, ki se včasih narobe razume kot togost. Sunke močnega vetra
mnogo šibkejša, elegantna breza včasih prenese veliko bolje od veliko močnejšega hrasta! In
prav za konstrukcije starih stolpnic iz opeke in lesa moramo priznati, da so veliko 'mehkejše' od
stolpnic iz litega betona. Vendar to niti zdaleč ni zadosti, saj se lahko pri nekaterih potresnih
sunkih hitro posuje njen najslabši del in se potem naenkrat v celoti poruši ter pokoplje pod seboj
vse, kar je v njej. Zato moramo tako stolpnico dovolj elastično in hkrati dovolj trdno horizontalno
in vertikalno podpreti. Trdno sem prepričan, da je to možno narediti sorazmerno hitro, obenem
pa med protipotresno sanacijo, ob primerni zaščiti, stanovalci lahko stanujejo v stavbi. Četudi so
stolpnice toplotno že zaščitene, ni to prav nič narobe! Primerno novo, dodatno ojačitveno
konstrukcijo bi skoraj v celoti lahko izvedli od zunaj. Stiki med to novo konstrukcijo in dosedanjo
bi bili že kar nov sloj toplotne zaščite. Najpomembneje je, da bi bile te stolpnice s skoraj
kvadratnimi tlorisi ojačane s štirimi stebri ob vogalih, ki bi imeli ustrezne nove točkovne temelje.
Nujne so še horizontalne ojačitve v nivoju vseh stropov, temeljev in pri strehi!«

Seizmologinja o potresih v Albaniji, Bosni in Hercegovini ter Grčiji

Anita Jerše Sharma, dežurna seizmologinja na Uradu za seizmologijo Agencije RS za
okolje: »Potresi v Albaniji, Bosni in tudi potres v Grčiji, ki se je zgodil dan pozneje, so posledica
aktivnega približevanja Afriške tektonske plošče k Evrazijski s hitrostjo približno en centimeter
na leto. Neposredne povezave med temi potresi ni, je pa razlog enak: premikanje tektonskih
plošč. Več bo znanega v naslednjih mesecih, ko bodo narejene natančnejše raziskave.« Ali se
je zaradi nedavnih potresov na Balkanu morda povečala verjetnost za močnejši potres tudi pri
nas? »Slovenija leži na stičišču obeh plošč, Afriške in Evrazijske, in je zato srednje potresno
ogrožena. Vendar nedavni potresi na Balkanu nimajo neposredne povezave s potresi v
Sloveniji, zato ne moremo reči, da bo zaradi njih povečana potresna aktivnost pri nas. V
Sloveniji je veliko prelomov, ki so posledica približevanja Evrazijske plošče k Afriški. A nedavni
potresi so bili tako daleč od Slovenije, da ne moremo reči, da bi lahko imeli vpliv na potres pri
nas.« Potresov se, kot je znano, še vedno ne da napovedati. »Napoved potresa pomeni vnaprej
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povedati točno lokacijo, čas nastanka in moč potresa. Kljub številnim znanstvenim raziskavam v
preteklih desetletjih se potresov za zdaj ne da napovedati. Znamo pa oceniti, kako močni potresi
se lahko zgodijo na nekem območju v izbranem časovnem obdobju – to je verjetnostno
ocenjevanje potresne nevarnosti. Ocene potresne nevarnosti so dostopne na naši spletni strani.
Na voljo je karta intenzitet, ki je namenjena za uporabo v sistemu zaščite in reševanja. Prav tako
karta projektnega pospeška tal, ki je namenjena uporabi pri potresno odporni gradnji. Iz kart
lahko razberemo, da je v Sloveniji največja potresna nevarnost na območju Zgornjega Posočja,
Ljubljane z okolico in v okolici Brežic. Zaradi velike gostote prebivalstva je najbolj ogrožena
Ljubljana. Ker potresa ni mogoče napovedati, sta dosledno spoštovanje predpisov o potresno
odporni gradnji in pripravljenost na potres edina načina, da posledice potresa omilimo.«

Več zanimivih vsebin si preberite v novi izdaji revije Zarja Jana.
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S sanacijo potresno ogroženih stavb se mudi!
Renata
Ucman
/
Revija
Zarja
Jana,
5. 1.
2020

Zarja Jana Posledice potresa v Albaniji

Slovenija

Nedolgo tega je Albanijo, najhuje je na območju Drača in Tirane, hudo prizadel potres z
magnitudo 6,4 – najhujši potres v zadnjih desetletjih, s številnimi žrtvami, poškodovanimi
in ogromno gmotno škodo.
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Potres z magnitudo 5,4 je močneje zatresel še območje v bližini Mostarja v Bosni in Hercegovini. Marsikdo se zaradi
nedavne potresne aktivnosti na Balkanskem polotoku sprašuje, ali se s tem morda povečuje tudi potresna nevarnost v
Sloveniji, ki prav tako leži na tektonsko aktivnem območju in velja za srednje potresno ogroženo. Še posebej so pri nas
potresno ogrožena naslednja območja: Ljubljanska kotlina, Posočje, Idrijsko in Cerkljansko hribovje ter Krško-Brežiška
kotlina. Potresov sicer še ne znamo napovedati, s potresno varno gradnjo pa lahko precej zmanjšamo ogroženost naših
življenj in domov. Potresno verjetno nevarnih stavb, ki so višje od štirih etaž in zgrajene pred letom 1981, je pri nas kar
1188, naša strokovnjaka, prof. dr. Vojko Kilars fakultete za arhitekturo in Danijel Magajne, gradbeni inženir z nagrado
za življenjsko delo, pa pravita, da rešitev obstaja celo za ljubljanske stolpnice, predvidene za rušenje!

Zgledi dobro izvedenih sanacij
Prof. dr. Vojko Kilar: »Taka je denimo Osnovna šola Vodmat v Ljubljani, kjer je bila poleg prenove fasade
izvedena statična sanacija stavbe. Tudi prenova Cukrarne, kjer se bo ohranilo le nekaj zunanjih zidov, je lahko
dober zgled dobre prakse.«

»Že leta 2009 smo izvedli oceno potresne ogroženosti večstanovanjskih stavb. Najbolj so verjetno ogrožene opečne
stavbe, visoke pet ali več etaž, zgrajene pred letom 1981, ki so glede na zahteve sodobnih predpisov previsoke. Nato
opečne stavbe, visoke štiri ali manj etaž, zgrajene pred letom 1964, ki nimajo vertikalnih vezi, verjetno pa manjkajo tudi
horizontalne (venci). Prav tako druge kombinirane stavbe, zgrajene pred letom 1894 ter med letoma 1946 in 1963, s
premajhnimi potresnimi silami, pri katerih v kombinaciji z opeko zelo verjetno manjkajo horizontalne in vertikalne vezi.
Obenem pa betonske stavbe, visoke štiri ali več etaž, zgrajene pred letom 1894 ter med letoma 1946 in 1963, ki so bile
projektirane na premajhne horizontalne potresne sile, v nekaterih primerih pa so bili za gradnjo uporabljeni celo
betonski zidaki brez ustrezne armature,« našteva prof. dr. Vojko Kilar, redni profesor za področje arhitekturna
tehnologija na Fakulteti za arhitekturo Univerze v Ljubljani, ki se ukvarja s povezovanjem potresnega inženirstva in
projektiranja v arhitekturi ter preučevanjem novih računskih metod in tehnologij za povečanje potresne varnosti stavb.
Največ jih je v Ljubljani
Potresno nevarnih stavb je v nekaterih slovenskih mestih več kot drugje. »Če se omejimo le na verjetno potresno
nevarne stavbe, ki so višje od štirih etaž in zgrajene pred letom 1981, je v Sloveniji takih 1188. Največ v občinah
Ljubljana (393), Kranj (51), Jesenice (17), Novo mesto (17), Nova Gorica (15), Kamnik (12), Postojna (11) in Škofja
Loka (6). Naštete so le občine s pričakovanim pospeškom temeljnih tal, večjim od 0,15 g, zato med njimi ni Maribora
(164), Velenja (65), Celja (71), Trbovelj (41), Kopra (40) in Izole (22). Ocenjujemo, da so stavbe, zgrajene po letu 1981,
v splošnem precej bolj varne in praviloma ne potrebujejo dodatnih protipotresnih ojačitev. To seveda še posebej velja za
stavbe, zgrajene po letu 2000, ko je v veljavo postopoma stopal sodobnejši predpis Eurokod 8 za gradnjo na potresnih
območjih.«
Za vse zmanjka denarja
Lastniki stanovanj v starejših večstanovanjskih stavbah o protipotresni sanaciji pogosto sploh ne razmišljajo.
Nemalokrat že zato, ker je pri večjem številu lastnikov za velike investicije težko zbrati dovolj soglasij in
denarja. »Ocene in analize potresne odpornosti posamezne stavbe niso prav pogoste. Vendar pa jih je v zadnjih letih le
nekaj več. Cena takšne študije je od nekaj tisoč evrov naprej, odvisno od velikosti stavbe, kakovosti dokumentacije in
tega, ali študija vključuje še dodatne preiskave vzorcev materiala in tal ali ne.« Eden od razlogov za malo analiz je tudi,
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da ljudje o protipotresni prenovi stavb in rešitvah zanjo premalo vedo. In tako večinoma le upajo, da jih rušilni potres ne
bo doletel. 
Rešitev pa je veliko! 
»Največ tehnik sanacije stavb temelji na ojačenju najbolj ogroženega dela, pogosto je to lahko samo v nekaterih, na
primer spodnjih etažah. Najbolj razširjena je uporaba različnih ometov z armaturno mrežico iz jekla ali polimernih vlaken
ali uporaba raznih lepilnih ojačilnih trakov. Pogosto se priporoča obbetoniranje obstoječih ali dodajanje novih nosilnih
sten, stopniščnih jeder, dvigalnih jaškov, lahko pa se tudi dodajo diagonale ali druge oblike zavetrovanj. Pri izbiri
sanacije je pomembno, kakšne temelje ima stavba, saj ojačevanje sten ni smiselno, če temelji ne morejo prevzeti večjih
horizontalnih sil. Zelo veliko tehnik ojačitev predvideva povezavo sten s horizontalnimi togimi medetažnimi ploščami,
kar pomeni, da je treba starejše stropove zamenjati z AB-ploščami. V praksi se hitro izkaže, da te rešitve niso poceni,
pa tudi da je njihova vgradnja lahko zelo neprijetna in moteča za stanovalce. Pri višjih starejših stolpnicah z več kot
petimi etažami bodo potresne sile še toliko večje in bo verjetno treba izbrati kombinacijo več zgoraj naštetih rešitev.«
Potresna ojačitev pred energetsko sanacijo!
V zadnjih letih se množično spodbuja predvsem draga energetska sanacija večstanovanjskih stavb, medtem ko o
potresni varnosti stavbe ne vedo nič. »Ravno trenutek pred načrtovano prenovo fasade je najprimernejši, da se ta
zadeva enkrat za vselej uredi, in ga je škoda zamuditi. A v praksi je pogosto tako, da se zavedanje potresne
ogroženosti stanovalcev po vsakem kriznem dogodku najprej hitro poveča, nato pa spet precej zmanjša. Vsekakor za
začetek priporočam vsaj sklenitev zavarovanja pri ustrezni zavarovalni agenciji.«
Bo protipotresna sanacija postala obvezna? 
»To bi bilo s stališča potresne varnosti zelo zaželeno. Vendar bi to lahko pomenilo, da mnoge naše stavbe kar naenkrat
ne bi bile več primerne za bivanje. Tu je treba biti pazljiv, kdo določa, ali je neka stavba neustrezno potresno grajena ali
ne. To bi namreč pri nas lahko hitro postalo politično in ne strokovno vprašanje za potresnega inženirja. Po svetu si
tega v večjem merilu niso privoščile niti države, ki so precej bogatejše od naše.« Bi bil pa sam pazljiv pri nakupu
stanovanja v taki stavbi: »Sam ne bi nikdar kupil takega stanovanja, dokler vprašanje potresne odpornosti ne bi bilo
ustrezno rešeno. Seveda je razmišljanje drugačno, če stanovanja sploh nimaš. Morda bi se bilo v prihodnosti treba
sprijazniti s tem, da bo treba določene visoke potresno ogrožene stavbe odstraniti in nadomestiti z novimi, še posebej
če stojijo na eminentnih mestnih lokacijah. Ene od možnosti za povečanje potresne varnosti je tudi uporaba potresne
izolacije. Vendar pa je ta tehnologija primernejša za novejše nižje stavbe kot pa za obstoječe stolpnice,« pravi prof. dr.
Vojko Kilar.
Edina hiša, ki ni bila poškodovana!
O rešitvah za protipotresno sanacijo potresno nevarnih stavb pa malce drugače razmišlja Danijel Magajne, gradbeni
inženir iz Solkana, ki je od Inženirske zbornice Slovenije prejel nagrado za življenjsko delo. Rojen je bil na Tolminskem,
ob idrijski prelomnici, zato ga je potresna varnost stavb od nekdaj močno zanimala. Sodeloval je pri več popotresnih
obnovah stavb. »Po potresu leta 1976 sem sodeloval pri obnovi stanovanjskih hiš tako v Sloveniji kot v Beneški
Sloveniji. Tako sem bil leta 1998, ko je streslo v Krnskem pogorju, takoj v podobni akciji za hitro pomoč prizadetim
prebivalcem Zgornjega Posočja. Ko je to območje na podoben način streslo šest let pozneje, mi je pri ogledu ene hiše v
Magozdu pri Drežnici, severovzhodno od Kobarida, naproti pritekla njena lastnica in vsa srečna pripovedovala, da
samo njena hiša nima novih razpok, medtem ko so zidovi vseh drugih, drugače obnovljenih hiš v tej vasici ponovno
razpokali. Njeno hišo smo namreč protipotresno ojačali najprej s položitvijo in napenjanjem jeklene vrvi v izsekani utor
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na fasadi hiše, tako da je ta objela celotno stavbo, in sicer v višini vsakega stropa ter tik pod streho. Na fasadi smo
naredili armiran omet. Armaturna mreža je bila dobro sidrana v zid.«
Že pred potresom z epicentrom v Huminu v Beneški Sloveniji, ki je pri nas najhuje prizadel Breginj, je bratu
protipotresno obnovil tudi staro hišo v Tolminu: »Novih, sodobnih plošč iz armiranega betona (AB) nisem naslanjal
samo na stare kamnite zidove, temveč sem v vseh štirih vogalih, na sredinah obstoječih zunanjih kamnitih sten in v
centru objekta, kjer naj bi se sekali obe novi predelni steni, v njenih linijah postopoma izvedel devet AB-stebrov s kraki
debeline predelne stene in različnih tlorisnih prerezov. Ti so imeli v vogalih obliko črke L, pri zunanjih zidovih obliko črke
I, v sredini hiše pa obliko križa. Najprej seveda v kleti, nad novimi dovolj globokimi točkovnimi temelji, in po izvedbi prve
plošče še etažo višje v pritličju.«
Kako bi bilo torej po njegovem mogoče protipotresno sanirati večstanovanjske stavbe, ki niso ustrezno potresno
grajene, zlasti stolpnice, ki so zaradi tega že predvidene za rušenje? »Pričakovana potresna intenzivnost je v Ljubljani
in njeni okolici največja v Sloveniji. Zato bi bilo nujno treba stolpnice, ki imajo z analizami že dokazano premajhno
potresno varnost, ojačati takoj! Niti slučajno ni treba teh objektov rušiti, saj jih je mogoče veliko ceneje, preprosteje
utrditi oziroma protipotresno ojačati. Ta dva pojma utrditi ali protipotresno ojačati poudarjeno ločujem zato, ker sta
žilavost in podajnost – z možnostjo večjih, predvsem horizontalnih pomikov – pomembnejši od trdnosti, ki se včasih
narobe razume kot togost. Sunke močnega vetra mnogo šibkejša, elegantna breza včasih prenese veliko bolje od
veliko močnejšega hrasta! In prav za konstrukcije starih stolpnic iz opeke in lesa moramo priznati, da so veliko
'mehkejše' od stolpnic iz litega betona. Vendar to niti zdaleč ni zadosti, saj se lahko pri nekaterih potresnih sunkih hitro
posuje njen najslabši del in se potem naenkrat v celoti poruši ter pokoplje pod seboj vse, kar je v njej. Zato moramo
tako stolpnico dovolj elastično in hkrati dovolj trdno horizontalno in vertikalno podpreti. Trdno sem prepričan, da je to
možno narediti sorazmerno hitro, obenem pa med protipotresno sanacijo, ob primerni zaščiti, stanovalci lahko stanujejo
v stavbi. Četudi so stolpnice toplotno že zaščitene, ni to prav nič narobe! Primerno novo, dodatno ojačitveno
konstrukcijo bi skoraj v celoti lahko izvedli od zunaj. Stiki med to novo konstrukcijo in dosedanjo bi bili že kar nov sloj
toplotne zaščite. Najpomembneje je, da bi bile te stolpnice s skoraj kvadratnimi tlorisi ojačane s štirimi stebri ob vogalih,
ki bi imeli ustrezne nove točkovne temelje. Nujne so še horizontalne ojačitve v nivoju vseh stropov, temeljev in pri
strehi!«
Seizmologinja o potresih v Albaniji, Bosni in Hercegovini ter Grčiji
Anita Jerše Sharma, dežurna seizmologinja na Uradu za seizmologijo Agencije RS za okolje: »Potresi v Albaniji, Bosni
in tudi potres v Grčiji, ki se je zgodil dan pozneje, so posledica aktivnega približevanja Afriške tektonske plošče k
Evrazijski s hitrostjo približno en centimeter na leto. Neposredne povezave med temi potresi ni, je pa razlog enak:
premikanje tektonskih plošč. Več bo znanega v naslednjih mesecih, ko bodo narejene natančnejše raziskave.« Ali se je
zaradi nedavnih potresov na Balkanu morda povečala verjetnost za močnejši potres tudi pri nas? »Slovenija leži na
stičišču obeh plošč, Afriške in Evrazijske, in je zato srednje potresno ogrožena. Vendar nedavni potresi na Balkanu
nimajo neposredne povezave s potresi v Sloveniji, zato ne moremo reči, da bo zaradi njih povečana potresna aktivnost
pri nas. V Sloveniji je veliko prelomov, ki so posledica približevanja Evrazijske plošče k Afriški. A nedavni potresi so bili
tako daleč od Slovenije, da ne moremo reči, da bi lahko imeli vpliv na potres pri nas.« Potresov se, kot je znano, še
vedno ne da napovedati. »Napoved potresa pomeni vnaprej povedati točno lokacijo, čas nastanka in moč potresa.
Kljub številnim znanstvenim raziskavam v preteklih desetletjih se potresov za zdaj ne da napovedati. Znamo pa oceniti,
kako močni potresi se lahko zgodijo na nekem območju v izbranem časovnem obdobju – to je verjetnostno ocenjevanje
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potresne nevarnosti. Ocene potresne nevarnosti so dostopne na naši spletni strani. Na voljo je karta intenzitet, ki je
namenjena za uporabo v sistemu zaščite in reševanja. Prav tako karta projektnega pospeška tal, ki je namenjena
uporabi pri potresno odporni gradnji. Iz kart lahko razberemo, da je v Sloveniji največja potresna nevarnost na območju
Zgornjega Posočja, Ljubljane z okolico in v okolici Brežic. Zaradi velike gostote prebivalstva je najbolj ogrožena
Ljubljana. Ker potresa ni mogoče napovedati, sta dosledno spoštovanje predpisov o potresno odporni gradnji in
pripravljenost na potres edina načina, da posledice potresa omilimo.«
Več zanimivih vsebin si preberite v novi izdaji revije Zarja Jana.
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VPLIVNIH
SLOVENCEV

2020
IGOR KRŠINAR foto: PRIMOŽ LAVRE, BOBO IN REUTERS

igor.krsinar@reporter.si

Najvplivnejša Slovenka je še vedno ameriška prva
dama Melania Trump. Dokler bo v Beli hiši, bo imela v
svetovnem merilu več vpliva kot vsi naši »kekci« skupaj.
Sledi predsednik vlade Marjan Šarec, ki s svojim glasom

v Svetu EU vpliva tudi na prihodnost naše skupne celine,
nato Aleksander Čeferin, ki ima kot predsednik evropske

nogometne zveze dostop tako do papeža kot tudi do
ruskega predsednika Vladimirja Putina.

Vpliv bivšega predsednika države in parti-
je Milana Kučana se znižuje in smo ga na
letošnji lestvici uvrstili za prvakom SDS

Janezom Janšo. Skok leta si je prislužil pr-
vak SNS Zmago Jelinčič, ki je s 84. mesta
napredoval na 13., saj je od njegovega gla-

su odvisna usoda vlade Marjana Šarca. Po
drugi strani pa je prvak Levice Luka Mesec

z izstopom iz sporazuma z vladno koalici-

jo po vplivu zdrsnil iz 11. na 30. mesto.

Največji padec so vsekakor doživeli ti-
sti, ki jih ni več na lestvici, teh je 22, koli-
kor je tudi novih imen. Najvišje med njimi
je novi evropski komisar Janez Lenarčič
(na sedem mestu), ta je v Bruslju nasle-

dil Violeto Bulc, ki se poslavlja tudi z na-
še lestvice. Med najbolj zanimivimi novi-
mi imeni je vodja Štajerske varde Andrej

Šiško, katerega vpliv so povzdignili medi-

ji in pravosodni organi.

Uredništvo revije Reporter je lestvico

najvplivnejših sestavilo na podlagi ocene
posameznikovega vpliva, ki izvira iz po-
sameznikovega položaja, in naše subjek-

tivne ocene njihovega neformalnega vpli-

va. V civilni družbi se vpliv posameznikov

ne da primerjati z vplivom politikov in go-
spodarstvenikov, ampak z njihovo nefor-

malno močjo in ugledom, ki ga uživajo v
družbi.
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1. Melania Trump
prva dama ZDA

Dokler bo Melania Trump prva dama
ZDA, jo bo težko kdorkoli spravil s prve-
ga mesta na lestvici stotih najbolj vpliv-
nih Slovencev. Tudi če bi bil njen vpliv na
moževe politične odločitve minimalen ali

celo nevreden omembe, je zato, ker je po-
ročena s predsednikom politično, gospo-
darsko in vojaško daleč najmočnejše dr-

žave na svetu, njen vpliv na svetovni rav-
ni še vedno neizmerno večji od vpliva ka-

teregakoli Slovenca. Strogo formalno gle-

dano ima Sevničanka kot prva dama zgolj

protokolarno vlogo. To, da je prva dama,
pač ni njena zasluga, ampak je v Belo hišo

prišla v svežnju z Donaldom Trumpom. A

njen položaj prve dame je zgolj protokola-

ren le na prvi pogled, saj ji omogoča vpliv

na predsednikove politične odločitve. In ta

vpliv je diskreten, skorajda neopazen, za-
to ga zunanji svet in mediji ne zaznajo ozi-

roma težko, kar nas hitro pripelje v zmoten

sklep, da sploh ne obstaja. Zlasti če nase-
demo mnenju, da je Melania zgolj ponižno

in pohlevno bitje, poslušno podrejena svo-
jemu možu in brez avtonomne volje.

V resnici se Donald in Melania spretno
dopolnjujeta. Še več, morda zakonca Trump

celo zavestno igrata premeteno igro. On je

ameriško hrupen in gostobeseden, neka-

kšen robati kavboj iz New Yorka, ki s svo-
jimi ostrimi, malodane surovimi izjavami

nabira volilne glasove med volivci, ki obču-

dujejo odločne politike in si želijo trde ro-
ke, ona pa s svojim ženskim dotikom omika

Trumpovo robatost ter sem ter tja omehča

njegovo pretrdo politiko. Tako kot je stori-

la poleti 2018, ko je skupaj z Ivanko Trump

pripomogla k odpravi ločevanja otrok od

staršev na ameriško-mehiški meji. Ali pa
zadnje mesece, ko kot nekakšna mati naro-
da, polna miline, sočutja in topline, vodi

kampanjo Be Best (Bodi najboljši), s kate-

ro želi med ameriškimi otroki spodbujati
vrednote, kot so pogum, spoštovanje in pri-

jaznost, ter jim dati spretnosti in orodja, s
katerimi bodo razvili osebno samozavest in

se izognili mamilom in negativnim vplivom
spleta in družbenih omrežij.

Podobno materinsko zaščitniško se je

Melania odzvala pred tedni, ko je profe-

sorica prava z univerze Stanford Pamela
Karlan v kongresu v posmehljivem tonu
omenjala njenega sina Barrona: »Donald

Trump lahko da svojemu sinu ime Barron,

ne more pa svojega sina razglasiti za ba-

rona.« Takrat je Melania na tviterju za-
njo nenavadno odločno povzdignila glas

in Karlanovo najprej podučila, da mlado-

letni otroci zaslužijo zasebnost in jih za-
to ne bi smela vpletati v politiko, nato pa
ji še zabrusila, da izkorišča otroka v pri-

stranske politične namene. Melania je bi-

la takrat kot razjarjena samica, ki odločno

brani svojega mladička. In s tem popihala

na dušo tudi številnim volivkam.

Seveda ob tem nanjo z leve strani leti-

jo graje in očitki o dvoličnosti, saj na eni

strani svari pred ustrahovanjem, nadle-

govanjem in žalitvam na spletu, po dru-

gi pa je poročena s človekom, ki po tviter-

ju ostro in neusmiljeno udriha po svojih

političnih nasprotnikih. Ko je Trump ne-
davno švedski najstnici Greti Thunberg

sporočil, naj brzda svojo jezo in se spro-
sti, so mediji hitro pocukali Melanio za ro-
kav in jo spraševali, ali se bo odzvala na
možev čivk. Ali ni tudi Greta otrok, tako

kot njen Barron? Po enotedenskem molku

je Melania v svoji izjavi spretno pojasnila,

da ni mogoče primerjati 16-letnice, ki po-

tuje po svetu in javno nastopa, z njenim

13-letnim sinom, ki si želi zasebnosti in je
do nje tudi upravičen.

Melania je poleg Trumpove hčerke Ivanke

zagotovo najbolj vplivna ženska na Trum-

povem dvoru v Beli hiši. Je dovolj moč-

na, da je pred poldrugim letom iz Bele hi-

še spodila vplivno ameriško Hrvatico Miro

Ricardel, ki se je kot namestnica svetoval-

ca za nacionalno varnosti osorno obnašala

do Melanijinega osebja, za nameček pa naj

bi medijem prinašala tudi novice, s kateri-

mi je želela očrniti prvo damo. Seveda lah-

ko samo ugibamo, ali je imela Melanijina

odstrelitev vplivne zagovornice hrvaških

interesov v Washingtonu tudi kakšne dru-

ge vzgibe. Vsaj na javni ravni se namreč

Sevničanka ni nikoli potegnila za Slovenijo

ali slovenske interese. Seveda pa to ne po-
meni, da ji do države njenega rojstva in od-

raščanja ni mar. Da Slovenija le ni popol-

noma odšla iz njenih misli, govorijo bese-

de poznavalcev, da je nova ameriška vele-

poslanica Lynda Blanchard v Slovenijo pri-

šla tako rekoč z blagoslovom prve dame.

Nedvomno pa se Melania stikom s sloven-

skimi politiki, najsi bodo vladajoči ali opo-
zicijski, izogiba. Borut Pahor, Miro Cerar in

Marjan Šarec so lahko prišli v njeno bliži-

no le ob njihovih bežnih srečanjih s predse-

dnikom ZDA.

Melanio in njenega moža letos čaka tež-

ka in izzivov polna preizkušnja - boj za
obstanek v Beli hiši. V zadnji predsedni-

ški kampanji Melania javno ni veliko so-
delovala in se je nastopom na moževih

shodih izogibala. Po mnenju nekaterih

političnih analitikov tudi zato, ker govori

angleško z močnim naglasom. A v bistvu

Melanii niti ni potrebno nastopati na sho-

dih. Njena vloga v kampanji, in ta kam-

panja za drugi mandat pravzaprav teče

od Trumpove zmage na volitvah 2016 na-
prej, je, da dobro in spretno odigra vlogo

sočutne matere naroda, tako kot Trump

igra vlogo močnega in odločnega očeta

naroda. Če se jima bo ta taktika izšla, bo

Melania še štiri leta v Beli hiši.

ALEŠ ŽUŽEK
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2. Marjan Šarec
predsednik vlade

Kot predsednik vlade sprejema ključne

državne odločitve, svojo politično moč pa

je unovčil tudi pri nekaterih kadrovskih

menjavah v državnih družbah. Poleg te-
ga ima kot premier ene od članic EU vpliv

na odločitve Sveta EU, v katerem članice
sprejemajo odločitve s konsenzom. Med

drugim bodo odločali tudi o sprejemu

Hrvaške v schengenski sistem. Poldrugo

leto po volitvah je še vedno zelo prilju-

bljen, njegova stranka je v javnomnenj-

skih anketah še vedno v prednosti, če-

prav je na volitvah dobila pol manj glasov

kot SDS Janeza Janše. Tudi na evropskih

volitvah ji je uspelo dobiti dva poslanca,

čeprav ni nastopila z močnimi osebami.
Čeprav je širšo koalicijo zapustila Levica

in od takrat vodi dejansko manjšinsko

vlado, nima razloga za skrbi, saj glaso-

ve ob ključnih odločitvah zagotavlja SNS

Zmaga Jelinčiča.

3. Aleksander Čeferin
predsednik Uefe

Na kongresu evropske nogometne zveze je

bil soglasno vnovič izvoljen za predsedni-

ka. Organizacijo je prevzel pred tremi le-

ti, ko je zaradi korupcijske afere odstopil
prejšnji predsednik Michel Platini. Kot pr-

vi predsednik je razkril svojo plačo, ki zna-
ša 1,3 milijone evrov letno. Položaj mu od-
pira vrata pri mnogih svetovnih voditeljih,

npr. sprejel ga je ruski predsednik Vladimir

Putin, prav tako tudi papež Frančišek.
Mnogi industrialci prihajajo k njemu v
Slovenijo, kjer ima več miru za delo kot v
Švici. Žal pa njegovega vpliva ne zna izko-

ristiti slovenska politika, saj bi lahko po-

magal pritegniti tuje investitorje. Vstop v
slovensko politiko ga zazdaj ne zanima ni-

ti morebitni nastop na predsedniških voli-

tvah leta 2022. Če bi se za to vendarle odlo-

čil, bi moral predčasno skleniti svoj man-
dat v Uefi, ki se izteče februarja 2023.

4. Borut Pahor
predsednik republike

Je najvišji predstavnik slovenske države,

ki v prvem krogu predlaga tudi kandida-

ta za predsednika vlade. Državnemu zbo-

ru predlaga tudi ustavne sodnike, guver-
nerja Banke Slovenije, predsednika račun-

skega sodišča, varuha človekovih pravic,

na začetku leta bo imenoval novega pred-

sednika KPK. Na javnomnenjskih lestvi-
cah je še vedno na prvem mestu, v pred-

sedniški palači pa ga je nazadnje ob dnevu

odprtih vrat na dan samostojnosti in enot-
nosti obiskalo več kot tisoč državljanov.

5. Dejan Židan
predsednik državnega zbora

Je na čelu najvišjega zakonodajnega tele-

sa, po našem ustavnem sistemu7 nado-

mešča predsednika države. Poleg tega je

predsednik SD kot druge najmočnejše vla-

dne stranke. V državnem zboru ima deset

poslancev, v Evropskem parlamenta pa

spet dva poslanca, v vladi pa tri ministre.
Čeprav so nekateri v stranki z njim vse-
skozi nezadovoljni, je kongres SD poka-

zal, da pravzaprav nima alternative.

6. Andrej Bertoncelj
finančni minister

Vodi izjemno pomemben resor, ki odloča o

državnem proračunu in porabi proračun-
skega denarja. Čeprav je vlada manjšinska,

mu je uspelo dvakrat v letu spraviti prora-

čun skozi parlamentarno sito, tudi po ve-
tu državnega sveta. Prav tako mu je uspelo

nekoliko davčno razbremeniti delo: država

se je odpovedala obdavčitvi regresa, z no-
vim letom se je znižala razlika med neto in

bruto plačo, kar se bo pokazalo tudi v de-

narnicah delovno aktivnih državljanov.

7. Janez Lenarčič
evropski komisar za krizno upravljanje

V štirih vladah je bil državni sekretar za
evropske zadeve, najprej v Drnovškovi in

Ropovi, nato v Janševi in Cerarjevi. Vmes

je bil veleposlanik pri OVSE in direktor

urada za demokratične institucije in člo-

vekove pravice OVSE, nazadnje pa vodja
stalnega predstavništva pri EU. Julija lani

ga je premier Šarec predlagal za evropske-

ga komisarja. Predsednica komisije Uršula
von der Leyen mu je po pogovoru zaupala
resor za krizno upravljanje. Na zaslišanju

pred pristojnim odborom Evropskega par-
lamenta je dobil podporo vseh političnih

skupin razen skrajne desnice. Položaj je

prevzel 1. decembra lani, ko je zaprisegla
tudi nova Evropska komisija.

8. Damir Črnčec
državni sekretar za nacionalno

varnost

Po odhodu državnega sekretarja Vojmirja

Urlepa je postal največji politični zaupnik

Marjana Šarca. V času druge Janševe vla-

de je bil direktor Sove, nato pa predsednik

Odbora 2014. Po sporu s prvakom SDS se
je v času predsedniških volitev zbližal s
Šarcem. Z imenovanjem za državnega se-
kretarja za nacionalno varnost je postal

nočna mora SDS, kjer so zdaj popolnoma

obsedeni z njegovim domnevnim vplivom

v varnostnih službah in gospodarstvu.

Nasprotnike ima tudi na levem političnem

prizorišču, kjer mu še vedno zamerijo nje-

gove ostre komentarje o migrantih, ki jih

je zapisal, ko še ni bil državni sekretar.

9. Janez Jania
predsednik SDS

Potem ko je na volitvah leta 2018 zmagal

z veliko razliko, mu ni uspelo sestaviti ko-
alicije, zato je ostal v opoziciji. Po presto-
pu bivše poslanke SNS Lidije Ivanuša ima

SDS 26 poslancev. SDS je zmagala tudi na
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evropskih volitvah, vendar je v skupni listi
z SLS dobila le dva svoja evropska poslan-

ca. Janševa stranka je še vedno članica naj-

večje evropske politične družine Evropske

ljudske stranke, njen največji zaveznik,

madžarski premier Viktor Orban pa je bil

zaradi avtoritarnega vladanja zamrznjen. Z

denarjem Orbanovih tajkunov je SDS raz-
vila svojo televizijo in spletne medije, na
katerih promovirajo svoje veljake in bla-

tijo nasprotnike. Tako Janša ni le predse-

dnik največje parlamentarne stranke, am-
pak tudi šef medijskega imperija, kot nek-
danji premier pa je ohranil tudi močne vezi

v državnih podjetjih in drugih institucijah.

10. Milan Kučan
predsednik Foruma 21

Bivši predsednik partije in države v svo-
jem forumu združuje del najvplivnejših

gospodarstvenikov in intelektualcev v Slo-

veniji. Pred državnozborskimi volitvami
ni javno podprl nobene stranke, a je Zora-

na Jankoviča podprl na lokalnih volitvah.
Njegov politični vpliv se sicer zmanjšu-

je, zato ga napihuje s svojimi javnimi na-
stopi. Nazadnje se je zgražal nad govo-

rom predsednika Boruta Pahorja ob dne-

vu samostojnosti in enotnosti, ki ga je

označil za pravljičnega, zato mu tudi ni

ploskal. Nekaj dni prej se je udeležil ti-

skovne konference ob izidu tretje knjige

svojega nekdanjega svetovalca Zdenka

Roterja, kjer se je zbralo precej manj sku-

pnih prijateljev, kot bi se jih morda v
prejšnjih časih.

1 1 . Gregor Golobič
lobist

Nekdanji prvak stranke Zares, dolgolet-

ni generalni sekretar LDS, nazadnje viso-

košolski minister v Pahorjevi vladi se jav-

no predstavlja kot ubožec, ki se preživlja

za ljubi kruhek. Do julija 2017 je imel regis-

trirano samostojno podjetje z naslovom v
Vinjolah nad Sečovljami, kjer ima kmetijo.

Z njim je pogodbeno delal za eno od hče-
rinskih družb nekdanje Ultre. Velikokrat

ga je mogoče srečati na lobističnih sestan-
kih, s katerim pomaga dedičem Ultre do

poslov v državnih podjetjih. Še vedno ima

izjemen vpliv v politiki, gospodarstvu in

medijih, svoje lovke ima v vladi in več poli-

tičnih strankah, zlasti pri Levici, Desusu in

Stranki Alenke Bratušek. Novembra 2017
je bil med gosti na srečanju Trilateralne ko-
misije v Ljubljani, večkrat gostuje na tele-
vizijah v oddajah o Tešu, kjer se predstav-

lja kot borec proti največjemu korupcijske-

mu projektu, ki ga sicer sam kot minister ni

pravočasno ustavil.

12. Alenka Bratušek
ministrica za infrastrukturo in

predsednica SAB

Njen največji uspeh je, da je njena stran-

ka ostala v parlamentu in celo izboljša-

la volilni rezultat, čeprav ni bila izvolje-

na za poslanko. Ob oblikovanju Šarčeve

vlade je dobila resor za infrastrukturo, ki

je pristojen za gradnjo drugega tira, ka-

ravanškega predora in za hitro cesto na

Koroško. Nastavila je svoje ljudi v druž-

bo 2TDK in prevzela nadzor v energeti-

ki. Nezaželenega direktorja podjetja Sodo
se je naposled znebila preko nadzornega

sveta, potem ko ji to ni uspelo z direktnim

vmešavanjem z ministrstva. Dobila je tu-
di bitko s Karlom Erjavcem glede poraču-

na pokojnin, saj je obveljal njen predlog,

ki so ga podprli tudi v večini parlamentar-

nih strank. Njene pretirane ambicije lah-

ko povzročijo premierju Šarcu sive lase tu-
di v novem letu.

13. Zmago Jelinčič
predsednik SNS

Potem ko je Šarčevi vladi svojo podpo-

ro odpovedala Levica, jo je začel reševati

Jelinčič. Že spomladi je podprl proračun,

nato še jeseni, v obeh primerih je po vetu

državnega sveta vlada potrebovala gla-

sove vsaj ene opozicijske stranke. Prav

tako je spomladi podprl nova ministra

Aleša Šabedra in Simona Zajca, tik pred

koncem leta pa z neudeležbo omogočil

izvolitev ministrice Angelike Mlinar, za-
to mu je v SDS pobegnila njegova poslan-

ka Lidija Ivanuša. A zaradi tega se njego-

va politična moč ni zmanjšala, saj je od

njegove stranke odvisno, ali se bo vlada

obdržala. Predčasne volitve niso v njego-

vem interesu, tudi zamenjava vlade ne,
ker Janši ne zaupa več. Zato se je v pri-

merjavi z lani najbolj povzpel na lestvi-

ci vplivnih.

14. Zdravko Počivalšek
minister za gospodarstvo in

predsednik SMC

Po izvolitvi za predsednika SMC je okre-

pil svoj politični položaj. Njegova doda-

na vrednost v vladi je, da se razume tudi z
opozicijo. Je tudi edini minister iz prejšnje
vlade, ki je ostal na istem položaju tudi v
Šarčevi vladi. V času njenega oblikovanja

je zelo navijal za koalicijo z SDS, vendar

kljub temu SMC ostaja trden člen sedanje

vlade, brez SMC pa pravzaprav drugač-

na koalicija ne more biti sestavljena. Kot

nekdanji prvi človek Term Olimia je zelo

naklonjen podjetnikom, ostaja pa skrbnik

slovenskega gospodarstva pred sovražni-

mi tujimi prevzemi, kar zlasti občutijo hr-

vaški lastniki Mercatorja.

15. Boštjan Vasle
guverner Banke Slovenije

Pod njegovim vodstvom je Banka Sloveni-

je omejila kreditiranje državljanov, zato

si mnogi ne bodo mogli privoščiti naku-
pa stanovanja z bančnimi posojili. Zaradi
tega so bili nejevoljni tako v bankah kot
državljani, zlasti tisti z nižjimi mesečni-

mi prihodki. Dodatna težava je v tem, da

vlada še vedno ni sprejela zakona, s ka-

terim bi premostila ukrep centralne ban-

ke in tudi finančno najšibkejšim omogo-

čila nakup stanovanja. Vasle je bil za no-
vega guvernerja izvoljen konec leta 2018.

Zanj je glasovalo 51 poslancev, podprle so
ga vse stranke razen Levice in LMŠ, ki so

mu izrecno nasprotovale.
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16. Borut Jamnik
predsednik uprave Modre

zavarovalnice

Vse od novembra 2011 vodi paradržavno

Modro zavarovalnico, je tudi predsednik

Združenja nadzornih svetov in član nad-

zornih svetov večjih slovenskih podjetij

(trenutno je član nadzornega sveta v Krki

in NKBM, medtem ko je iz nadzornega sve-
ta v Cinkarni Celje izstopil). Je nečak Brede
Pečan, ki je bila dolga leta izolska župa-

nja in poslanka SD ter osebna prijateljica

Milana Kučana. V prejšnjem mandatu je

zakulisno vplival na sestavo DUTB in SDH.

Ker si je spletel močno omrežje, ga vse do-
slej ni mogla razrešiti nobena vlada, čeprav

ima veliko nasprotnikov v politiki in gospo-

darstvu. Lani pa je vendarle izgubil nekaj

svojega vpliva v državnem gospodarstvu,

zlasti v Telekomu in Petrolu, od koder so se
morali posloviti njemu zvesti menedžerji.

17. Rajko Knez
predsednik ustavnega sodišča

Ustavno sodišče je pod njegovim vodstvom

začasno ustavilo parlamentarno preiskavo
sodnikov in tožilcev v kazenskih postop-
kih zoper državnega svetnika in nekdanje-

ga mariborskega župana Franca Kanglerja.

V bran se je postavil tudi ustavnemu sodni-

ku Mateju Accettu, ki mu je kolega Klemen

Jaklič očital zavajanje ustavnih sodnikov

glede njegovega angažmaja pri pisanju

predvolilnega programa SMC. Knez je bil za

ustavnega sodnika izvoljen leta 2017, nato

je konec 2018 prevzel vodenje ustavnega so-
dišča. Pred tem je bil redni profesor na ma-

riborski pravni fakulteti, član meddržavne-
ga sodišča v Haagu in tudi arbiter stalne ar-

bitraže pri Gospodarski zbornici Slovenije.

18. Stojan Petrič
predsednik sosveta Kolektorja

Prvi človek koncerna Kolektor je tudi
eden od pomembnih članov Foruma 21.

V času vlade Alenke Bratušek je vodil
strateški svet za gospodarstvo. Po propa-
du Vegrada in SCT je Kolektor prevzel tu-
di vodilno vlogo v gradbeništvu, kjer ga

najbolj zanima gradnja drugega tira že-

leznice Divača-Koper in drugega avto-

cestnega predora v Karavankah. Pri sle-

dnjem je dosegel razveljavitev sklepa

Darsa, ki je gradnjo zaupal precej ce-
nejšemu turškemu ponudniku, vendar

mu je na koncu vseeno moral prepusti-

ti posel. Še vedno pa blokira gradnjo mo-
sta čez Glinščico, kjer družba 2TDK pre-

verja reference najcenejšega ponudni-

ka, družbe Markomark Nival. Petrič ima

pomembno vlogo tudi v medijskem pro-
storu, saj je podjetje FMR iz koncerna
Kolektor lastnik največje slovenske časo-
pisne hiše Delo. V primerjavi z lani se je

njegov vpliv na lestvici nekoliko znižal.

19. Tomaž Vesel
predsednik računskega sodišča

Od leta 2013 vodi računsko sodišče, ki re-
vidira porabo javnega denarja ter financi-
ranje političnih strank. Prav tako prever-

ja smotrnost porabe javnega denarja tu-
di pri državnih organih in drugih javnih

institucijah, vključno z Banko Slovenije.

Poleg tega je Vesel tudi predsednik komi-

sije za revizije in skladnost pri mednaro-

dni nogometni zvezi Fifa. Lani se je več-

krat omenjal tudi kot morebitni kandidat
za tehničnega mandatarja v primeru raz-
pada vlade.

20. Jože Colarič
predsednik uprave Krke

Novomeško farmacevtsko družbo vodi že

15 let. Krka se uvršča v vrh farmacevt-
skih podjetij v svetu in ima svoja podje-

tja v Evropi, Aziji in ZDA, proizvodnja pa

poteka v Sloveniji, na Poljskem, v Rusiji,

na Hrvaškem in v Nemčiji. Kar 96 odstot-
kov prihodka od prodaje ustvari zunaj

Slovenije.

21. Miro Cerar
zunanji minister

Po državnozborskih volitvah se je mo-
ral posloviti s položaja predsednika vla-

de, saj je njegova stranka namesto 36 do-

bila le še deset poslancev. Pravo katastro-
fo pa je doživel na evropskih volitvah, kjer

je SMC dosegla zgolj 1,8 odstotka glasov,

zato vodstvo stranke prepustil Zdravku

Počivalšku. Poleg tega mu ni uspelo po-
stati evropski komisar, za kar si je neura-
dno prizadeval. Še vedno pa je podpred-
sednik vlade. Kot zunanji minister izbolj-
šuje mednarodne odnose Slovenije z ZDA,

v primeru tožbe proti Hrvaški zaradi neu-
resničevanja arbitražne odločbe je za zdaj

doživel hladno prho.

22. Nada Drobne Popovič
predsednica uprave Petrola

Kot prva nadzornica Petrola je odstavi-
la prejšnjo upravo pod vodstvom Tomaža

Berločnika, nato pa na vrh največje slo-
venske naftne družbe ustoličila samo se-

be. Za prvo nadzornico Petrola je bila
imenovana leta 2017, ko je skupaj z Lidio
Glavina kraljevala v upravi Slovenskega

državnega holdinga. Pred tem je služ-

bovala v upravi Soda, kamor je prišla iz

uprave hčerinske družbe Slovenskih žele-

znic

-

Železniškega gradbenega podjetja

(SŽ - ŽGP).

23. Drago Šketa
generalni državni tožilec

Vodenje državnega tožilstva je prevzel le-
ta 2017, pred tem je vodil okrožno državno

tožilstvo v Mariboru. Med drugim je na-
povedal ostrejši pregon sovražnega govo-

ra ter prepovedal javno objavo kazenskih
ovadb in ukrepal proti odgovornim za ob-
javo ovadb zoper Zorana Jankoviča. Za

zdaj kakšnega opaznega premika na po-

dročju bolj učinkovitega pregona kazni-
vih dejanj ni naredil.
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24. Matej Narat
svetovalec v Savi

Velja za enega najvplivnejših lobistov v
Sloveniji. Trenutno je svetovalec izvrš-

nega direktorja holdinške družbe Sava

ter nadzornik v družbi Sava Turizem in

Hoteli Bernardin. Pred tem je bil bančnik

v Factor banki, SKB in NLB, v slednji je bil

član uprave NLB od 2002 do 2007.

25. Egon Zakrajšek
član odbora guvernerjev FED

Je najvišji slovenski uslužbenec pri ame-
riški centralni banki. Njegove velike stro-

kovne izkušnje bi lahko uporabili tudi v
Sloveniji, če bi ga politiki povabili na ka-

kšno vodilno funkcijo. Veliko izjav za me-
dije je zlasti dal v zvezi s premagovanjem

finančne krize, kritičen pa je tudi do slo-

venskega »pajdaškega kapitalizma«.

26. Aleš Šabeder
minister za zdravje

Po odstopu ministra Sama Fakina iz oseb-

nih razlogov je bil izvoljen za novega zdra-

vstvenega ministra. Premier Šarec ga je v
vlado vabil že na začetku mandata, ven-
dar je sprva vztrajal na čelu ljubljanske-
ga kliničnega centra, kamor je bil predla-

ni imenovan za štiriletno obdobje. Pred

tem je bil direktor Semenarne in ni niko-
li delal v zdravstvu. Kot minister za zdrav-

je uživa tudi zelo visoko podporo javno-

sti. Preudarno se je lotil ukinitve dodatne-

ga zdravstvenega zavarovanja, pomiril je
stavkajoče družinske zdravnike, toda naj-
večji projekt, ki ga čaka, je skrajšanje ča-

kalnih vrst v zdravstvu.

27. Zoran Jankovič
župan Ljubljane

Še vedno je šerif glavnega mesta, saj je

na lokalnih volitvah izboljšal svoj rezul-

tat, njegova lista pa je dobila večino v
mestnem svetu. Sodni postopek v zadevi

Stožice se še ni začel, v zadevi Gratel pa

je bil na prvi stopnji oproščen obtožbe o
prejemanju podkupnine. Pred tem je viš-

je sodišče odredilo tudi uničenje prislu-

hov v zadevah farmacevtka in KPL, s či

mer je praktično onemogočilo nadalje-

vanje kazenskega postopka. A vendar-

le mu ni uspel odpis 29 milijonov evrov
dolga njegovih družinskih podjetij, fi-

nančna uprava pa je zaradi neplačanih

več kot 335 tisoč evrov dodatne dohodni-

ne vpisala hipoteko nad osmimi zemlji-

šči v njegovi lasti, vključno s parcelo, na
kateri stoji njegova hiša. Jankovič zdaj

izsiljuje državo zaradi zemljišča okoli

URI Soča in na cesto meče Zgodovinski
arhiv, ki ima že 122 let prostore v lju-

bljanski mestni hiši.

28. Branko Golubovič
vodja poslanske skupine LMŠ

Poslanec državnega zbora je bil že v le-

tih 2013 in 2014, ko je zastopal Pozitivno

Slovenijo. Nekoč politični tekmec Marjana
Šarca je postal njegov tesni sodelavec, po
volitvah mu je zaupal vodenje poslanske

skupine največje vladne stranke.

29. Boštjan Poklukar
minister za notranje zadeve

Tesni sodelavec Marjana Šarca, pred voli-

tvami je bil njegov svetovalec za obrambo

in notranje zadeve, sicer pa je magistriral

pri Damirju Črnčecu na fakulteti za evrop-

ske in državne študije. Pred tem je delal v
službi za protokol ministrstva za obram-
bo, upravi za zaščito in reševanje, naza-
dnje pa je bil vodja centra za obveščanje

v Kranju.

30. Luka Mesec
koordinator Levice

Z izstopom iz sporazuma o sodelovanju z
vlado Marjana Šarca je izgubil neformalni

položaj nadkoalicijskega partnerja. V ča-

su sodelovanja mu je uspelo doseči zvi-

šanje minimalne plače in socialnih trans-

ferjev, koalicija pa se mu ni pustila izsi-

ljevati pri rokohitrskem predlogu ukinitve

dodatnega zdravstvenega zavarovanja.

Izkazal se je za nezanesljivega partnerja,

saj v zameno za realizacijo nekaterih pro-

jektov Levica ni bila pripravljena podpreti

proračuna in novih ministrov.

31. Tatjana Bobnar
generalna direktorica policije

Je prva ženska, ki je prevzela vodstvo slo-

venske policije, potem ko jo je na ta po-

ložaj predlani imenoval notranji minister

Boštjan Poklukar. Pred tem je bila devet

let pomočnica generalnega direktorja, še

prej pa pomočnica direktorja uprave kri-

minalistične policije.

32. Damijan Florjančič
predsednik vrhovnega sodišča

Vrhovno sodišče je prevzel leta 2017, pred

tem je imel več kot 30 let sodniške prakse

na vseh sodnih stopnjah, kot vodja okrož-

nega sodišča v Kopru pa je opravljal tudi

naloge sodne uprave. Lani je zavrnil sode-
lovanje sodne veje oblasti s preiskovalno

komisijo, ki preiskuje kazenske postop-

ke zoper nekdanjega mariborskega župa-

na Franca Kanglerja. Prav tako je zavrnil

očitke pravosodne ministrice Andreje Ka-
tič, da nekateri sodni postopki potekajo

predolgo, kar je nesprejemljivo.
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33. Matej Tonin
predsednik NSI

Po državnozborskih volitvah se je NSI

okrepila z dvema dodatnima poslance-

ma, Matej Tonin je bil nekaj časa tudi

predsednik državnega zbora. Preko nje-

ga so potekala pogajanja za morebitno

koalicijo SMC in SAB z SDS. Po obliko-

vanju Šarčeve vlade je prevzel komisijo

za nadzor obveščevalnih in varnostnih

služb, preko katere para živce premierju

Šarcu. Še poleti je umestil NSI v politično

sredino in napovedal vstop v naslednjo
vlado, jeseni pa je spet postal tesen zave-
znik Janševe SDS.

34. Marko Bošnjak

sodnik na ESČP

Za sodnika na Evropskem sodišču za člo-

vekove pravice ga je leta 2016 izvolila par-
lamentarna skupščina Sveta Evrope, kjer

je prepričljivo premagal vrhovno sodnico

Nino Betetto in profesorico na pravni fa-

kulteti v Gentu Nino Peršak. Pred tem je
bil odvetnik v odvetniški družbi Čeferin,
profesor na evropski pravni fakulteti, viš-

ji sodelavec inštituta za kriminologijo in

svetovalec ustavnega sodišča.

35. Blaž Brodnjak
predsednik uprave NLB

Od leta 2016 vodi največjo slovensko ban-

ko, pred tem pa je bil štiri leta član nje-

ne uprave. Februarja 2018 je z napove-

danim obiskom presenetil Marjana Šar-

ca, ki je bil takrat še kamniški župan.

Imel je pravilno intuicijo, kdo bo nasle-

dnji predsednik vlade. Po uspešni pri-

vatizaciji banke je upravi uspelo pod-

vojiti svoje že tako precej visoke plače.

Konec leta je NLB oddala prevzemno po-
nudbo za tretjo največjo srbsko banko,
Komercialno banko, ki je v lasti države

Srbije, za katero je med vsemi ponudni-

ki ponudila daleč največ.

36. Gabrijel Škof
predsednik uprave SDH

Oktobra lani je prevzel vodenje družbe,
ki upravlja deset milijard državnega pre-

moženja, kjer je zamenjal Lidio Glavina,
ki je odstopila že spomladi, nakar je druž-

bo začasno vodil Igor Kržan. Škof je bil

dvanajst let na čelu Zavarovalnice AS
(Adriatic Slovenica), kamor je prišel iz

Zavarovalnice Triglav.

37. Matjaž Han
vodja poslanske skupine SD

Že drugi mandat je vodja poslanske sku-

pine SD, njen poslanec pa od leta 2004.
Pred tem je bil župan občine Radeče.

Velja za neformalnega voditelja podje-

tništvu naklonjene in zmerne frakcije,

ki je v dobrih odnosih tudi s predsedni-

kom države Borutom Pahorjem. Nekateri

so ga videli celo na čelu stranke, čeprav

sam teh ambicij ni imel. Morda so ga za-
to pred kongresom SD očrnili v medijih,

kjer so mu očitali vpletenost v obračun z
upravo Petrola in več kot dvajsetletno so-
delovanje njegovega družinskega podje-

tja s to družbo.

38. Branimir Štrukelj
glavni tajnik Sviza

Od leta 1996 je glavni tajnik Sindikata

vzgoje, izobraževanja, znanosti in kultu-

re, od 2006 pa še predsednik konfederaci-

je sindikatov javnega sektorja, ki je z no-
vo vlado uspešno podpisala sporazum.
Poleg tega je od leta 2007 državni sve-
tnik ter član nadzornih svetov Mladine in

Modre zavarovalnice. Sicer pa je tudi zet
Milana Kučana.

39. Stanislav Zore
ljubljanski nadškof

Leta 2014 je bil imenovan za ljubljanske-

ga nadškofa kot prvi frančiškan na tem

položaju, leta 2017 pa je bil izvoljen tudi

za predsednik Slovenske škofovske kon-

ference. Po podatkih škofijske pastoralne

in verske statistike je dobrih 73 odstotkov

prebivalcev katoličanov.

40. Andrej Slapar
predsednik uprave Zavarovalnice

Triglav

Največjo slovensko zavarovalnico vodi od

leta 2013, pred tem je bil tri leta član nje-

ne uprave, še prej pa uprave njene poza-
varovalnice Triglav Re. Ima dobre odnose

zlasti s stranko SD, njegov oče je upokoje-

ni general Janez Slapar, načelnik teritori-

alne obrambe v času osamosvojitve.

41. Marjeta Jager

namestnica generalnega direktorja

v direktoratu za mednarodno

sodelovanje EU

Je najvišje pozicionirana slovenska ura-
dnica pri Evropski komisiji, zato se je

omenjala tudi kot možna kandidatka za
evropsko komisarko iz Slovenije. Od le-

ta 2016 je namestnica generalnega direk-

torja v generalnem direktoratu za med-

narodno sodelovanje in razvoj, pred tem
je bila od 2012 do 2015 direktorica za po-
litično koordinacijo in varnost v gene-

ralnem direktoratu za mobilnost in tran-

sport. Nekaj časa je bila tudi vodja kabi-

neta prejšnje slovenske evropske komi-

sarke Violete Bulc. Evropski komisiji se je
pridružila 2005, kjer je bila nato direktori-
ca še dveh področij.
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42. Alojz Kovšca

predsednik državnega sveta

Je predsednik drugega doma parlamenta,

ki ima pravico do suspenzivnega veta. V

takem primeru mora državni zbor še en-
krat odločati o zakonu in ga sprejeti z ab-

solutno večino. Politično je blizu desno-

sredinskim strankam in je predsednik
Gospodarsko aktivne stranke (GAS), ki pa

je neuspešno nastopila na državnozbor-

skih volitvah. V državni svet je bil izvoljen

kot predstavnik obrtnikov.

43. Jernej Pikalo
minister za izobraževanje

Prvič je to funkcijo opravljal v vladi Alen-

ke Bratušek, v Cerarjevi vladi pa se je

stranka SD prilagodila ambicijam Janka
Vebra, ki si je želel obrambno ministrstvo.

Pod Šarčevo vlado si je stranka spet pri-

borila ministrstvo za izobraževanje, ki ga

spet vodi Jernej Pikalo. Odločbe ustavne-

ga sodišča v zvezi s financiranjem javnega

programa v zasebnih osnovnih šolah ni-

ti ni nameraval izpolniti, saj je predlagal
neustavno rešitev, ki je niso podprli niti v
koalicijski SMC in je zato po izglasovanem

vetu državnega sveta propadla.

44. Dari Južna
podjetnik, prvi človek skupine

Perspektiva

Skupaj z ženo Vesno sta svoj poslovni

imperij začela graditi z borznoposredni-

ško hišo Perspektiva. Prek dveh holdin-

gov Vizija imata v lasti gradbeno podjetje

CGP, Tiskarno Novo mesto, 1GM Strešnik,
sevniško proizvajalko perila Lisco in oko-

li deset odstotkov Petrola, v katerem bo-

do na njegovo zahtevo opravili revizi-

jo poslov Berločnikove uprave. V rekor-
dno hitrem času je njegovo podjetje CGP

zgradili hotel Intercontinental v sredi-
šču Ljubljane, zdaj pa gradi še Ikeo v
Ljubljani. Pred sedmimi leti se je pogodil

s tožilstvom, da je zaradi pranja denar-

ja in oškodovanja CGP plačal 1,3 milijo-

na evrov kazni, opravil 1260 ur koristne-

ga dela in daroval 187 tisoč evrov za do-
brodelne namene. Tako je edini (obsojeni)
gradbeni tajkun, ki mu posel cveti.

45. Igor Mally

državni sekretar za evropske zadeve

Zaradi njega se je poslovil državni sekre-

tar v kabinetu predsednika vlade Roman

Kirn, ki je menil, da bi moral premier

Šarec sprejeti vabilo za govor v Evropskem

parlamentu, toda Šarec je raje zaupal pre-

soji Igorja Mallyja. Z evropskimi zade-

vami v državni upravi se ukvarja od leta

1999, državni sekretar za evropske zadeve

je bil tudi v Cerarjevi vladi. Njegova glav-

na naloga v tem mandatu pa je priprava

Slovenije na predsedovanje EU leta 2021.

46. Matej Pirc
glavni izvršni direktor DUTB

Na ta položaj so ga aprila lani imenovali

neizvršni direktorji slabe banke, sicer pa
je bil že od januarja lani vršilec dolžno-

sti glavnega izvršilnega direktorja. V ča-

su vlade Alenke Bratušek je bil predse-

dnik uprave SDH, pred tem je deloval v
Mercatorju. V DUTB je zaposlen od avgu-

sta 2017, kjer je bil sprva finančni direktor.

47. Karl Erjavec

obrambni minister in predsednik

Desusa

Njegova politična moč je opešala že po

državnozborskih volitvah, na katerih je

Desus prepolovil svoj rezultat in komaj-

da še prišel v državni zbor. Lani je izgu-

bil tudi bitko za poračun pokojnin, ker

je obveljal predlog SAB. Kot obrambni
minister se je osramotil z obračunom s
poveljnikom sil Slovenske vojske briga-

dirjem Miho Škerbincem, interpelaci-

jo pa je preživel. Že 17. januarja ga čaka
kongres Desusa, na katerem bo njegova

glavna izzivalka kmetijska ministrica Alek-

sandra Pivec, ki uživa tudi podporo pre-

mierja Šarca.

48. Alenka Ermenc
načelnica generalštaba Slovenske

vojske

Najprej je kot prva ženska v Slovenski voj-

ski dobila generalski čin, nato je bila kot
prva ženska v slovenski zgodovini imeno-

vana še za načelnico generalštaba. Že le-

ta 2006 je postala prva poveljnica bataljo-

na, nato je bila načelnica v sektorju za ka-
dre, sodelovala je v misiji KFOR, 2011 je

postala prva brigadirka, nazadnje je bila
namestnica načelnika generalštaba. Žal

se je izkazalo, da ni kos položaju, saj je

preveč podrejena ministru Erjavcu. Lani

je morala zaradi psihičnih težav na bolni-

ški dopust, nato je po Erjavčevem ukazu

odstavila Škerbinca in ga kazensko ova-

dila zaradi domnevnega opravljanja, ven-
dar je zaradi pomanjkanja dokazov ovad-
bo umaknila.

49. Veronika Tovšak
Pleterski

ekonomska svetovalka v kabinetu
predsednice Evropske komisije

V kabinetu predsednice Evropske komi-

sije Uršule von der Leyen opravlja nalo-

ge ekonomske svetovalke. Doslej je bi-

la v komisiji direktorica za naložbe, rast

in strukturne reforme v generalnem di-
rektoratu za gospodarske in finančne za-
deve, pred tem direktorica za sheme tr-

govanja z izpusti ogljikovega dioksida
v generalnem direktoratu za podnebno
ukrepanje.
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50. Luka Dončič
košarkar Dallasa

Po izboru mednarodnega združenja šport-
nih novinarjev se je uvrstil v prvo desete-
rico najboljših športnikov leta 2019, kjer
je na devetem mestu. Ima komaj 20 let,
je profesionalni košarkarski igralec za
ameriški klub Dallas Mavericks, igra tu-

di za slovensko državno košarkarsko re-
prezentanco. Španski mediji so ga ozna-
čili za čudežnega dečka. Začel je v Unio-

nu Olimpiji, s 16 leti je igral za Real Mad-
rid, leta 2018 je za slovensko reprezen-
tanco nastopil na svetovnem prvenstvu

v Turčiji, predlani pa so ga povabili v Da-
llas. Tik pred koncem lanskega leta je
podpisal petletno pogodbo s proizvajal-

cem športne obutve Nike v vrednosti okoli

100 milijonov ameriških dolarjev. V klubu

v drugi sezoni igranja v ligi NBA pa bo do-
bil približno 7,5 milijona dolarjev.

51. Boštjan Jazbec
član in direktor v odboru EU

za reševanje bank

Nekdanji guverner Banke Slovenije je bil
leta 2018 imenovan za člana in direktorja
enotnega odbora za reševanje bank, ene-
ga osrednjih organov v sklopu bančne uni-
je. Na ta položaj ga je predlagala Evropska
komisija, nato pa potrdil še Evropski par-
lament. Zaradi tega je bil predčasno razre-
šen s funkcije guvernerje Banke Slovenije,

v skladu s pogodbo je prejel še okoli 76 ti-
soč evrov odpravnine.

52. Franci Zavrl
lobist

Nekdanji ustanovitelj agencije Pristop je
skupaj z Andrejem Verčičem pred šesti-

mi leti registriral firmo Stratkom za stra-
teško komuniciranje, ki je imela predla-

ni več kot 1,8 milijona evrov prihodkov
in več kot 517 tisoč evrov čistega dobička.

53. Lidija Jerkič
predsednica Zveze svobodnih

sindikatov

Od leta 2017 je predsednica največje sindi-
kalne zveze v Sloveniji, že dva mandata je
tudi državna svetnica. Ko je prebrala koa-
licijsko pogodbo vlade Marjana Šarca, je

z navdušenjem ugotovila, da je podobna

programu njihovega sindikata.

54. Angelika Mlinar
ministrica za razvoj in kohezijo

Koroška Slovenka je bila na predlog Alen-

ke Bratušek izvoljena za novo ministri-

co za razvoj in kohezijo. Ima velike poli-
tične izkušnje, saj je bila poslanka v av-
strijskem zveznem parlamentu in nato

evropska poslanka, kjer je zastopala av-
strijsko liberalno stranko Neos, s kate-

ro se je naposled razšla. Nato je lani na-
stopila na evropskih volitvah v Sloveniji,
kjer je bila nosilka lista SAB, vendar ni bi-
la izvoljena.

55. Tjaša Slokar Kos
direktorica in odgovorna urednica

informativnega programa POP TV

Vodi informativni program največje ko-
mercialne televizije, ki je tudi najbolj gle-

dana slovenska televizija: poleg oddaj 24
ur in 24 ur zvečer na POP TV vodi tudi Svet

na Kanalu A. Poročena je z znanim bivšim

kriminalistom, zdaj zasebnim preiskoval-

cem Dragom Kosom.

56. Klemen Jaklič
ustavni sodnik

Dvakratni doktor prava je bil leta 2017 iz-
voljen za ustavnega sodnika. Svoja loče-

na mnenja v posameznih sodbah pogo-
stokrat objavlja in javno komentira. Lani
se je zapletel v spor s kolegom Matejem

Accettom, kateremu je očital, da je za-
molčal sodelovanje pri pisanju programa
SMC, ko je ustavno sodišče odločalo o nje-
govi izločitvi iz odločanja v nekaterih pri-
merih. Njemu pa večkrat očitajo politično
bližino s stranko SDS, ki ga je tudi najbolj

podpirala za ustavnega sodnika.

57. Bojan Petan
predsednik uprave DZS

Vodi korporacijo DZS, ki jo sestavljajo še
Terme Čatež, Marina Portorož, časopi-

sna družba Dnevnik, DZS Investicije in

PZI Nepremičnine. V vseh je Petan pred-

sednik uprave oziroma direktor, v Marini

Portorož pa je član nadzornega sveta. Svoj
imperij je začel graditi v času vladavine

Gregorja Golobiča, tudi sam je bil nekoč

funkcionar LDS v Brežicah.

58. Milan Brglez
evropski poslanec

Velja za presenečenje evropskih volitev,
saj je bil izvoljen na podlagi preferenč-
nih glasov, prehitel je podpredsednika
SD Matjaža Nemca. Ker je nastopal z ze-
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lo levimi stališči, so mu svoj glas verjetno

namenili mnogi volivci Levice, ki so svo-
jo stranko pustili pred vrati Evropskega

parlamenta. Poleg tega je tudi predsednik

konference SD, kar je podobna funkcija

kot predsednik sveta stranke. Njegove po-

litične ambicije so zelo velike, neuradno
naj bi se potegoval za predsednika repu-

blike na volitvah leta 2022.

59. Tomaž Seljak
predsednik uprave Telekoma

Slovenije

Pred koncem leta je bil imenovan za predse-

dnika uprave Telekoma Slovenije. Ima dol-

goletne izkušnje na področju telekomuni-

kacij. V Telekomu je zaposlen od leta 1997,

pred imenovanjem za predsednika uprave

je bil njen podpredsednik, svoj drugi man-
dat v upravi družbe pa je začel maja 2018.

60. Anže Logar
poslanec SDS

Velja za »kronskega princa« največje par-

lamentarne stranke, čeprav naj bi mu dal

prvak Janez Janša vedeti, da se mu sam še

dolgo ne bo umaknil. Je predsednik sveta

SDS, že dva mandata njen poslanec, v prej-

šnji sestavi je vodil preiskovalno komisijo

o bančni luknji, v tem mandatu nadzoruje

javne finance. Poleg tega vodi odbor SDS v
Ljubljani. Na županskih volitvah v Ljubljani

je dosegel skoraj 30 odstotkov glasov.

61. Simon Zajc
minister za okolje in prostor

Po odstopu predhodnika Jureta Lebna za-
radi afere maketa je bil izvoljen za mini-

stra za okolje in prostor. Videti je, da je

stopil v prevelike čevlje, saj še zdaleč ne
dosega visokih ambicij svojega predho-

dnika. Tudi premier Marjan Šarec je nad

njim razočaran, saj je v nedavnih inter-

vjujih označil sprejetje Lebnovega odsto-

pa kot svojo največjo napako.

62. Boris Štefanec
predsednik KPK

Na začetku leta bo predsednik republi-

ke Borut Pahor imenoval novega predse-

dnika Komisije za preprečevanje korup-

cije. Med kandidati je tudi sedanji pred-

sednik Boris Štefanec, ki je tik pred kon-

cem mandata poskrbel za odločbo, da je

Alenka Bratušek s samokandidaturo za
evropsko komisarko ravnala koruptivno.

V svojem mandatu je dosegel tudi, da sta

obremenjujoči poročili o premoženjskem

stanju Zorana Jankoviča in Janeza Janše
zdaj pravnomočni.

63. Janez Škrabec
direktor Rika

V devetdesetih letih je razvil poslovno sku-

pino Riko, ki se ukvarja z inženiringom,

energetiko in gradbeništvom, je med-

narodno usmerjeno in deluje predvsem

na trgih nekdanje Sovjetske zveze in Ju-
goslavije, Riko hiše pa trži lesene objekte

po EU. Je član Foruma 21, ima pa tudi do-

bre stike s cerkvenimi krogi.

64. Stanko Polanič
podjetnik, Panvita

Je večinski lastnik Intering Holdinga, ki

ima v lasti gradbeno skupino SGP Pom-

grad, skupino Panvita ter trgovsko pod-

jetje Regal RH. Čeprav je leta 2013 je šel
formalno v pokoj, je še vedno prokurist

Intering Holdinga in nadzornik v odvi-

snih družbah. Iz Panvite, ki jo zdaj vo-

di njegov sin Peter Polanič, je v politiko

prišel sedanji prvak SD Dejan Židan.

65. Jože Mermal
predsednik uprave BTC

Upravo BTC vodi od leta 1993, nato je

izvedel menedžerski odkup družbe. Je
član Foruma 21 in podpornik ljubljan-

skega župana Zorana Jankoviča, ki ga je

leta 2017 imenoval za častnega mešča-

na Ljubljane. Tudi predlani je bil Jože
Mermal prvi podpisnik Jankovičeve žu-

panske kandidature.

66. Manica Janežič
Ambrožič

odgovorna urednica informativnega

programa TV Slovenija

Dolgoletna televizijska novinarka in vo-
diteljica TV Dnevnika je predlani posta-
la odgovorna urednica informativnih pro-

gramov TV Slovenija. Že v depeši ameri-

škega veleposlaništva leta 2007, razkriti

v VVikileaksu, so jo uvrščali med najvpliv

nejše ženske v Sloveniji.

67. Nataša Pirc Musar
odvetnica

Nekdanja novinarka in informacijska po-

oblaščenka je postala zelo vplivna odvet-

nica. Med drugim zastopa prvo damo ZDA

Melanio Trump in njenega očeta Viktorja

Knavsa. Velja za strokovnjakinjo na razpra-

vah o medijski svobodi, sovražnem govoru

in dostopu do javnih informacij, sodelova-

la je tudi pri pripravi komentarja h kazen-

skem zakoniku, ki ga je izdala ljubljanska

pravna fakulteta.
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68. Tanja Fajon
evropska poslanka

Na lanskih evropskih volitvah je med vse-
mi kandidati prejela največ preferenčnih

glasov in tako bila že tretjič izvoljena za
evropsko poslanko. Je tudi podpredsedni-

ca SD, zato je bila pričakovano nosilka

njene evropske liste. Pred vstopom v po-
litiko je bila novinarka in dopisnica RTVS

iz Bruslja, nato je kandidirala za evropsko

poslanko in pred petimi leti s preferenčni-

mi glasovi premagala celo takratnega pr-

vaka SD Igorja Lukšiča.

69. Ivo Boscarol
direktor Pipistrela

Podjetje Pipistrel za proizvodnjo ultra-

lahkih letal je ustanovil že leta 1987.
Proizvedli in prodali so že več kot ti-

soč različnih zračnih plovil. Konec le-

ta 2017 so ustanovili mešano podjetje na
Kitajskem, ki bo proizvajalo letala za dalj-

novzhodne trge. Lani je podjetje ob 30.
obletnici delovanja izdelalo tisoče letalo
iz družine Sinus/Virus, sicer pa so izdelali

in prodali že več kot dva tisoč zračnih plo-

vil. Konec leta pa je oddalo ponudbo za
nakup letalske šole Adrie Airways z vsem
premoženjem, blagovno znamko in certi-

fikatom šole.

70. Igor Akrapovič
podjetnik, lastnik podjetja Akrapovič

Svoje podjetje Akrapovič je ustanovil le-

ta 1991 in ustvaril svetovno uveljavljeno
lastno blagovno znamko za izpušne siste-

me za motocikle in avtomobile. Dobre tri

četrtine prodaje ustvarijo na evropskih tr-
gih. Proizvodnjo je iz Ivančne Gorice pre-

selil v Črnomelj, bilančni dobiček pa je za-
radi nepredvidljive vladne politike prese-

lil v bolj predvidljivo okolje.

71. Marko Martin Klarič
podjetnik, Media Publikum

Je ustanovitelj in večinski lastnik podje-

tja Media Publikum, ki se ukvarja z zaku-
pom oglaševalskega prostora v medijih.

Leta 2015 je ustanovil podjetje Adventura
Holding, po katerem obvladuje tudi več

avtobusno-prevozniških podjetij (med

njimi tudi Nomago), poleg slovenskih tu-
di hrvaškega in italijanskega, in okoli 60

odstotkov Big Banga.

72. Peter Jambrek
ustanovitelj zasebnih fakultet

Pravijo mu visokošolski tajkun, saj je la-

stnik treh fakultet, ki sestavljajo Novo uni-

verzo: Evropske pravne fakultete, Fakul-
tete za evropske in državne študije ter
Fakultete za slovenske in mednarodne

študije. Pod njegovim mentorstvom je

vzniknila Državljanska lista Gregorja Vi-

ranta in nastajajo podobne pobude, prav
tako tudi strokovna skupina, ki je predla-

gala novo evropsko ustavo, ki pa jo je ura-
dna politika spregledala. Konec leta ga je

predsednik Pahor odlikoval z zlatim re-
dom za zasluge za prispevek k ustanovitvi

slovenske države ter k razvoju ustavnosti

in ustavnopravne znanosti.

73. Blaž Miklavčič
direktor GH Holdinga

Je lastnik in direktor največjega sloven-
skega gradbenega holdinga, ima zelo ma-
lo zaposlenih in zelo veliko dobička. V za-

dnjih letih so se uspešno širili na Balkan,
letos so zmagali na razpisu za klinični

center v Beogradu. Širi se tudi v lesno in-

dustrijo, saj je prevzel kočevsko družbo
Gozdarstvo Grča.

74. Romana Tomc
evropska poslanka

Na lanskih evropskih volitvah je po pre-
ferenčnih glasovih prehitela nosilca liste
SDS Milana Zvera in mu nato prevzela po-
ložaj vodje slovenske delegacije Evropske

ljudske stranke. Velja tudi za kandidatko
za mandatarko, ki bi lahko dobila širšo
politično podporo, če bi se bil temu polo-
žaju pripravljen odpovedati Janez Janša, a
ta, kot je znano, tega ne namerava storiti.

75. Miro Senica
odvetnik

Vodi eno najvplivnejših odvetniških pisarn

v Sloveniji, katere formalna večinska lastni-
ca je njegova zasebna partnerica Katarina

Kresal, nekdanja predsednica LDS in no-
tranja ministrica v Pahorjevi vladi. Miro

Senica se je znašel v kazenskih postopkih,

med drugim v zadevi Delamaris, v kateri je

obtožen napeljevanja Hilde Tovšak h zlora-

bi položaja, za to naj bi prejel 1,3 milijona

evrov provizije. V primerjavi s prejšnji leti

se je njegov vpliv precej zmanjšal.

76. Andreja Katič
pravosodna ministrica

Kot obrambna ministrica v Cerarjevi vladi

ni navdušila, v Šarčevi vladi pa vodi resor

za pravosodje. Za poslanko ni bila več iz-

voljena. Velja za izpostavo šaleškega lobija

v SD, dolga leta je bila tesna sodelavka ve-

lenjskih županov Srečka Meha in Bojana
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Kontiča. Pod njenim ministrovanjem pra-

vosodno ministrstvo pripravlja novelo ka-

zenskega zakonika, ki naj bi podrobneje

opredelil kaznivo dejanje posilstva, prav

tako pa tudi nov zakon o kazenskem po-

stopku, ki naj bi skrajšal postopek.

77. Ljudmila Hovak
evropska poslanka

Na lanskih evropskih volitvah je bila izvo-

ljena za poslanko v Evropskem parlamentu.

To funkcijo je opravljala že od leta 2004 do

2009, nato je vodila stranko NSI in jo vrnila

v državni zbor. Pod njenim vodstvom se je

stranka začela odmikati od SDS, zaradi če-

sar se je zamerila njenemu prvaku Janezu
Janši. Pred državnozborskimi volitvami se
je umaknila Mateju Toninu, na evropskih

volitvah pa gladko pometla z dolgoletnim
evropskim poslancem in ustanoviteljem kr-

ščanskih demokratov Lojzetom Peterletom.

78. Janez Poklukar
generalni direktor UKC Ljubljana

Po izvolitvi njegovega predhodnika Aleša

Šabedra za ministra za zdravje je bil ime-

novan za generalnega direktorja največje

slovenske bolnišnice. Pred tem je bil pet
let na čelu jeseniške bolnišnice in mu jo je

uspelo potegniti iz rdečih številk. Zaradi
tega si je pridobil naklonjenost tako se-
danjega ministra kot celotne zdravstve-

ne stroke.

79. Drago Kos

zasebni preiskovalec

Je lastnik podjetja za poslovno sodelova-

nje in raziskovanje R. U. R., ki je leta 2014
sklenilo mastno pogodbo z NLB za foren-
zične preiskave kreditnih map s slabimi
krediti in ugotavljanja kaznivih dejanj. Po

preteku te pogodbe leta 2017 pa je sklenil
novo pogodbo z novimi nalogami. Pred

tem je bil kriminalist in prvi predsednik
protikorupcijske komisije.

80. Joe Pečečnik
podjetnik, Interblock

Je lastnik krovnega holdinga skupine In-

terblock, ki se ukvarja z razvojem in pro-

dajo igralnih avtomatov. Razvoj in proi-

zvodnja sta večinoma v Sloveniji, prodaj-

ne podružnice pa ima med drugim v ZDA

in v Macau (Kitajska). Bežigrajskega sta-
diona zaradi birokratskih zapletov po več

kot desetletju prizadevanj še ni obnovil,

za vodjo tega projekta je imenoval nekda-

njega prostorskega ministra Jureta Lebna.

Ob stečaju letalske družbe Adrie Airways

je dal ponudbo za odkup njene poslovne

celote, a hkrati napovedal, da se je državi
pripravljen umakniti.

81. Saša Arsenovič
mariborski župan

Dobro leto je mariborski župan, a se že ob-

naša kot pravi šerif. Da bi mesto kupilo

znamenito gostilno Pri treh ribnikih, je us-

tanovil občinsko podjetje za nepremični-

ne. Sam je gostilničar, v politiko je vsto-
pil kot komet. Isti dan, ko je njegova žena
podpisala podporo prejšnjemu maribor-
skemu županu Andreju Fištravcu, je obja-

vil svojo župansko kandidaturo in prido-
bil podporo SMC. Že v prvem krogu je do-

bil največ glasov, v drugem pa je prema-

gal bivšega župana Franca Kanglerja.

82. Rosvita Pesek
voditeljica Odmevov

Zelo priljubljena televizijska novinarka
in voditeljica oddaje Odmevi je zelo de-
javna tudi na družbenih omrežjih, kjer

večkrat komentira politično dogajanje.

Je tudi doktorica zgodovine in specialist-

ka za obdobje osamosvajanja Sloveni-

je, o čemer je pripravila več dokumentar-

cev.

83. Marjan Batagelj
podjetnik, prvi človek Postojnske

jame

Od leta 2011 je predsednik upravnega od-
bora družbe Postojnska jama, ki upra-

vlja tudi Predjamski grad in butični ho-
tel Planika na Jezerskem. Skupaj z že-

no sta tudi večinska lastnika te delni-
ške družbe. Poleg tega sta tudi lastnika
družbe Larix (bivša Certa), ki ima v lasti

smučišče in hotel Cerkno, tovarno Tik v
Kobaridu in četrtino cerkljanske tovarne

Eta. Njuno družinsko podjetje ima v lasti
tudi manjšinski delež hotela Manora na

hrvaškem Lošinju.

84. Uroš Slak
voditelj 24 ur zvečer

Zelo vpliven televizijski voditelj, ki se

je pred leti poslovil zaradi spora z Gre-

gorjem Golobičem, nato pa se vrnil s pod-

poro Kluba slovenskih podjetnikov. Pred

volitvami je na POP TV, ki je najbolj gle-

dana slovenska televizija, vodil sooče-

nja prvakov strank in mestnih županskih

kandidatov.

85. Matej Avbelj
pravnik

Je izredni profesor za evropsko pravo na

fakulteti za evropske in državne študi-
je in evropski pravni fakulteti. Nekaj ča-

sa je bil tudi dekan Fakultete za evrop-

ske in državne študije, zdaj pa je rektor

Nove univerze. Večkrat tudi javno ko-
mentira politično dogajanje. Je med po-

budniki politične skupine Katedrala svo-
bode, mnogi ga vidijo na čelu nove sre-

dinske stranke.O
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86. Peter Svetina
varuh človekovih pravic

Državni zbor ga je izvolil z 89 glasovi in

brez glasu proti. Za varuha človekovih
pravic so ga predlagali v nacionalnem

združenju za kakovost življenja Ozara

Slovenija in Centru Korak za osebe s pri-

dobljeno možgansko poškodbo. Vsi so
poudarili njegov izostreni občutek za
sočloveka.

87. Sandi Češko
direktor Studia Moderna

Ima večinski delež v Studiu Modema in

stoodstotnega v Studiu Moderna Brands.

Njegov najbolj prepoznavni izdelki so
medicinski pripomoček kozmodisk, le-

žišča dormeo in v zadnjem času vzmet

iz pene octaspring. Posluje predvsem v
Jugovzhodni in Srednji Evropi, pa tudi dru-

god po svetu. Politično je blizu SD, leta

2004 pa je bil med ustanovitelji Foruma 21.

88. Matej Lahovnik
ekonomist

Nekdanji poslanec in gospodarski mi-

nister je politiko zapustil po sporu z
Gregorjem Golobičem. Nato se je vrnil na
ekonomsko fakulteto, politično in gospo-
darsko dogajanje pa komentira na različ-

nih televizijah. Še vedno je tudi član nad-

zornega sveta v Mercatorju.

89. Marjan Podobnik
predsednik SLS

Potem ko je predlani vnovič prevzel SLS,

je lani sklenil predvolilno koalicijo z SDS

in na evropskih volitvah na skupni listi

omogočil vnovično izvolitev evropskega

poslanca Franca Bogoviča. Organiziral je

nekaj protestnih shodov zaradi zveri, na
shodu v Ljubljani pa mu je pomagala tu-
di SDS. Pred tem je na lokalnih volitvah

stranka dosegla največje število županov

in dobrih šest odstotkov glasov. Podobnik

se je vnovič politično angažiral, ko se
stranki že drugič ni uspelo vrniti v držav-
ni zbor.

90. Milan Zver
evropski poslanec

Na evropski volitvah je bil že tretjič izvo-

ljen za poslanca, čeprav ga je po prefe-
renčnih glasovih prehitela Romana Tomc.

Čeprav med članstvom SDS ni priljubljen,

ostaja podpredsednik stranke in tesen za-
upnik Janeza Janše.

91. Franc Rode
kardinal v Vatikanu

Nekdanji ljubljanski nadškof je leta

2006 postal kardinal v Vatikanu. Papeža

Frančiška, ki ga je leta 2016 povišal v kar-
dinala duhovnika, pozna še iz Argentine.

Ko je leta 1970 obiskal Slovenijo, ga je v
Ljubljani gostil prav Franc Rode.

92. Alenka Žnidaršič Kranjc
podjetnica, Prva Group Deos

Je predsednica uprave in lastnica zavaro-
valniške skupine Prva Group, ki je sesta-

vljajo življenjska zavarovalnica, tri pokoj-

ninske družbe in družbe, namenjena tr-
ženju zavarovalnih produktov. Hčerinske

družbe delujejo na območju Jugovzhodne

Evrope. Poleg tega je lastnica družbe De-

os, ki upravlja domove za upokojence,
predsednik uprave pa je njen mož Bojan

Kranjc. Predlani je lastniško vstopila tudi
v Deželno banko Slovenije, ki jo namera-
va prevzeti v zavezništvu s KD Group.

93. Igor Lah
podjetnik

Obogatel je v privatizaciji z zbiranjem last-

ninskih certifikatov, nato je premoženje

prenesel na tri družbe s sedeži v Cipru in

Luksemburgu. Je tudi solastnik družbe

Ceeref, ki ima naložbe v Sloveniji in na hr-

vaški obali, poleg tega še švicarske druž-

be Global Glass, ki je lastnica Steklarne
Hrastnik, pred tem je bila v lasti njegove

ciprske družbe Ampelus Holding.

94. Erik Brecelj
kirurg

Je kirurg na ljubljanskem onkološkem in-

štitutu in neizprosen borec proti korupciji

v slovenskem zdravstvu ter med medijsko

najbolj izpostavljenimi zagovorniki reform

v našem zdravstvu. Je tudi član komisije, ki

predlaga izbor kandidatov za protikorup-

cijsko komisijo. Uživa visok ugled javnosti

in medijev, njegova beseda ima veliko jav-

no težo. Ko ga je prejšnji direktor onkolo-

škega inštituta Jakob Remškar hotel odpu-

stiti, je nadzorni svet razrešil direktorja.

95. Samo Červek
predsednik državne revizijske

komisije

Državni zbor ga je na ta položaj imenoval ma-
ja lani, potem ko je odstopil prejšnji pred-
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sednik Borut Smrdel. Državna revizijska ko-
misija je zadnja instanca pri javnih razpisih,

npr. za Karavanke, drugi tir in tretjo razvoj-

no os, nad njihovo odločitvijo ni več pritožbe.

96. Drago Jančar
pisatelj

Največkrat prevajani in nagrajeni sloven-
ski pisatelj moderne dobe je nazadnje za-

slovel z romanom In ljubezen tudi, za kate-

rega je predlani prejel (že četrto) nagrado

kresnik. Prevod njegovega romana To noč

sem jo videl je bila razglašen za najboljšo

tujo knjigo v Avstriji, Nemčiji in Franciji.

Leta 2015 so mu v Evropskem parlamen-

tu podelili naziv državljan Evrope. Včasih
družbeno kritični pisatelj in esejist se v

aktualnem dogajanju ne oglaša več.

97. Sonja Šmuc
generalna direktorica GZS

Za generalno direktorico Gospodarske zbor-
nice Slovenije je bila imenovana leta 2017.

Lani je zaslovela po besednem dvoboju s

prvakom Levice Luko Mescem, ki je zago-

varjal čim višje obdavčitve gospodarstva,

Smučeva pa mu je dala vedeti, da nima poj-

ma o ničemer. GZS je največje samostojno,

prostovoljno, interesno in nepridobitno
združenje gospodarstva.

98. Jan Zobec
vrhovni sodnik

Nekdanji ustavni sodnik se je predlani vr-

nil na vrhovno sodišče, kjer je izzval kon-

flikt s pravosodnim policistom, ki ga ni

hotel pustiti skozi glavni vhod brez služ-
bene izkaznice. Lani pa je pravosodje raz-

burjal s prispevki za Pravno prakso, v ka-
terih je pisal o hudih pritiskih na sodni-
ke, ki jih doživljajo prek vdorov v njihovo
zasebno pošto, s preiskavami kabinetov,

podtikanjem neresničnih podatkov v nji-

hove personalne mape in z drugimi obli-

kami mobinga. Sodni svet je njegove očit-
ke zanikal.

99. Tadej Golob
pisatelj

Njegova največja uspešnica je kriminal-
ka Jezero, po kateri so posneli nadaljevan-

ko, ki se ravnokar vrti na TV Slovenija.
Podobni uspešnici sta tudi nadaljevanji

Leninov park in Dolina rož. Pred tem je po-

pisal smučanje Dava Karničarja z Everesta,

napisal biografije Petra Vilfana, Zorana
Predina in Gorana Dragiča ter bivše premi-

erke Alenke Bratušek (V svojih čevljih).

100. Andrej Šiško
vodja Štajerske varde

Zaradi postroja uniformirancev s plastičnim

orožjem, sekirami in kiji je bil obtožen šču-

vanja k nasilni spremembi ustavne uredit-
ve in obsojen na osem mesecev zapora. A

ko je ustanovil Štajersko, Kranjsko, Pri-
morsko, Prekmursko, Koroško in še Vseslo-
vensko vardo ter z njimi patruljiral ob me-

ji, policija v tem ni videla znakov kaznivega
dejanja. Precej skrbi in razburjenja je pov-

zročil tudi med novinarji tujih medijev, ki o
njegovih dejavnostih redno poročajo. ■
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Sprememba kolektivne pogodbe

Gradbenikom so povečali povračila za malico, regres in jubilejne nagrade.

Kranj – Predstavniki delodajalskih in sindikalnih organizacij v gradbeni panogi so v pogajanjih dosegli dogovor o
spremembah in dopolnitvah kolektivne pogodbe gradbene dejavnosti, s katerimi zaposlenim v gradbeništvu
povečujejo dodatke za potovanja na gradbišča ter povračila stroškov za malico, regres za letni dopust in jubilejne
nagrade. Pogajanja o najnižjih osnovnih plačah po tarifnih razredih bodo nadaljevali marca, ko bodo znani učinki
dviga minimalnih plač in izločitve dodatkov iz minimalne plače, okvirni rezultati letošnjega poslovanja in morebitni
splošni dogovor o plačnem modelu za gospodarske družbe v Sloveniji.

Kot je ob podpisu aneksa h kolektivni pogodbi dejal Jože Renar, direktor GZS – Zbornice gradbeništva in industrije
gradbenih materialov, članstvo podjetij v gradbeniških delodajalskih organizacijah ne dosega niti polovice vseh
zaposlenih, zato uporaba kolektivne pogodbe za delodajalce, ki niso člani delodajalskih organizacij, ni obvezna.
Medtem ko so zavezanci za uporabo kolektivne pogodbe dolžni svojim zaposlenim izplačevati najnižje osnovne
plače po tarifnih razredih glede na izobrazbo, ki so pretežno višje od minimalne plače, so delodajalci, ki niso člani
delodajalskih organizacij, zavezani spoštovati določila zakona o delovnih razmerjih, kar pomeni, da poslujejo
zakonito že, če vsem svojim zaposlenim izplačujejo le minimalne plače. Ker je na trgu javnih naročil gradenj v
Sloveniji ključni kriterij za izbor izvajalca najnižja cena, to izrazito favorizira ponudnike, ki niso zavezani k
spoštovanju kolektivne pogodbe.

»Plače v gradbeništvu so med najnižjimi v gospodarskih dejavnostih, interes mladih za vstop v gradbene poklice je
zato izjemno nizek,« je še dejal Renar.
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Sprememba kolektivne pogodbe

Gradbenikom so povečali povračila za malico, regres in jubilejne nagrade.

Kranj – Predstavniki delodajalskih in sindikalnih organizacij v gradbeni panogi so v pogajanjih dosegli dogovor o
spremembah in dopolnitvah kolektivne pogodbe gradbene dejavnosti, s katerimi zaposlenim v gradbeništvu
povečujejo dodatke za potovanja na gradbišča ter povračila stroškov za malico, regres za letni dopust in jubilejne
nagrade. Pogajanja o najnižjih osnovnih plačah po tarifnih razredih bodo nadaljevali marca, ko bodo znani učinki
dviga minimalnih plač in izločitve dodatkov iz minimalne plače, okvirni rezultati letošnjega poslovanja in morebitni
splošni dogovor o plačnem modelu za gospodarske družbe v Sloveniji.

Kot je ob podpisu aneksa h kolektivni pogodbi dejal Jože Renar, direktor GZS – Zbornice gradbeništva in industrije
gradbenih materialov, članstvo podjetij v gradbeniških delodajalskih organizacijah ne dosega niti polovice vseh
zaposlenih, zato uporaba kolektivne pogodbe za delodajalce, ki niso člani delodajalskih organizacij, ni obvezna.
Medtem ko so zavezanci za uporabo kolektivne pogodbe dolžni svojim zaposlenim izplačevati najnižje osnovne
plače po tarifnih razredih glede na izobrazbo, ki so pretežno višje od minimalne plače, so delodajalci, ki niso člani
delodajalskih organizacij, zavezani spoštovati določila zakona o delovnih razmerjih, kar pomeni, da poslujejo
zakonito že, če vsem svojim zaposlenim izplačujejo le minimalne plače. Ker je na trgu javnih naročil gradenj v
Sloveniji ključni kriterij za izbor izvajalca najnižja cena, to izrazito favorizira ponudnike, ki niso zavezani k
spoštovanju kolektivne pogodbe.

»Plače v gradbeništvu so med najnižjimi v gospodarskih dejavnostih, interes mladih za vstop v gradbene poklice je
zato izjemno nizek,« je še dejal Renar.
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